
بازار سهام دمشق بازگشایی شد

معاملات بورس دمشق، پس از ۶ ماه تعطیلی، از روز دوشنبه، ازسرگرفته شد.به گزارش ایسنا، 
بازار سهام دمشق در روزهای پرآشوبی که به سقوط حکومت بشار اسد منتهی شد، تعطیلی 
شــده بود.خبرگزاری دولتی سانا گزارش کرد محمد برنیه، وزیر دارایی سوریه که در مراسم 
بازگشایی بازار بورس حضور داشت، گفت: این نشانه ای از آغاز بهبود اقتصاد کشور است و بازار 
سهام، به عنوان یک شرکت خصوصی فعالیت خواهد کرد و به عنوان یک قطب واقعی برای 
توسعه اقتصادی سوریه عمل خواهد کرد و تمرکز قوی بر دیجیتال خواهد داشت.وزیر دارایی 
سوریه گفت: سران جدید این کشور قصد دارند فعالیت های تجاری را تسهیل کرده و درها را 
به روی فرصت های سرمایه گذاری بگشایند.بر اساس گزارش خبرگزاری آسوشیتدپرس، اقدام 
برای بازگشایی بازار سهام دمشــق، با تسهیل محدودیت های بین المللی علیه سیستم های 
مالی ســوریه صورت می گیرد. آمریکا و اروپا، ماه گذشــته، از لغو تحریم های گسترده علیه 

سوریه خبر دادند.

گزارش برخط دیوان محاسبات کشور 
از وضعیت پرداخت های مرتبط با 

خرید تضمینی گندم
گزارش دیوان محاســبات کشــور از 
وضعیت پرداخت های مرتبط با خرید 
تضمینی گندم، کاهش هفت درصدی 
نسبت به سال پیش را نشان می دهد.

به گزارش ایســنا به نقــل از اداره کل 
روابــط عمومی و امور بین الملل دیوان 
محاسبات کشور، براساس پایش سامانه 
سیفا تاکنون، بیش از ۲.۶ میلیون تن 
گندم از ۲۰ استان خریداری شده که 
نسبت به مدت مشابه سال قبل هفت 
است.بررسی های  یافته   کاهش  درصد 
دیوان محاســبات کشــور از داده های 
سامانه بانک کشاورزی نشان می دهد؛ 
تاکنون حدود ۵۱ هزار میلیارد تومان 
گندم خریداری شــده که صرفاً ۱۴.۸ 

هزار میلیارد تومان معادل ۲۹ درصد آن پرداخت شده است.همچنین عدم تسویه مطالبات 
شرکت های تامین کننده منابع سازمان هدفمندی یارانه ها با دولت، موجب تاخیر در تامین 
اعتبارات لازم برای پرداخت های به موقع خرید تضمینی گندم شده اســت.دیوان محاسبات 
ضمن تاکید بر وصول مطالبات ســازمان هدفمندی یارانه ها، بر بهره گیری از ابزارهای نوین 
تامین مالی نظیر اوراق درون سالی و ریپو )قرارداد بازخرید اوراق بهادار( در چارچوب ضوابط 

قانونی تاکید دارد.

دلار آمریکا، در معاملات روز دوشــنبه )۱۲ خرداد( بازار جهانی، با کاهش قیمت روبرو 
شــد و بخشی از رشــد هفته گذشته خود را از دســت داد، زیرا بازارها به چشم انداز 
سیاســت تعرفه ای دونالد ترامپ و پتانســیل آن برای محدود کردن رشــد و افزایش 
تورم، واکنش نشــان دادند.به گزارش ایسنا، پس از آنکه ترامپ اواخر روز جمعه گفت 
که قصد دارد از روز چهارشــنبه، تعرفه واردات فــولاد و آلومینیوم را دو برابر کند و 
به ۵۰ درصد برســاند، دلار آمریکا هفته را با افت قیمت آغاز کرد.ارزش دلار آمریکا 
هفته هاست که به دلیل جنگ تجاری ترامپ که گاه و بی گاه اوج می گیرد، در نوسان 
اســت و با شعله ور شــدن تنش ها و افزایش نگرانی ها در مورد رکود احتمالی اقتصاد 
آمریکا، در مســیر ســقوط حرکت می کند.  دلار در روزهای پــس از اعلام و اجرای 
تعرفه های »روز آزادی« در دوم آوریل، شــاهد کاهش هفتگی ســه درصدی در برابر 
ارزهــای اصلی بــود و دو هفته پیش که ترامپ تهدید کــرد تعرفه ۵۰ درصدی علیه 
اروپــا وضــع می کند، با کاهش ۱.۹ درصدی روبرو شــد.هفته گذشــته، پس از آنکه 
مذاکرات واشــنگتن با اتحادیه اروپا، به مســیر اصلی خود بازگشت و دادگاه تجارت 
آمریــکا، بخش عمــده ای از تعرفه های ترامــپ را به این دلیل کــه وی از اختیارات 
خود فراتر رفته اســت، مســدود کرد، دلار آمریکا اندکی آرام گرفت و با افزایش ۰.۳ 
درصــدی روبرو شــد، اگرچه دادگاه تجدیدنظر در روز بعد در حین بررســی پرونده، 
تعرفه هــا را دوباره به حالت قبــل برگرداند. دولت ترامپ اعــلام کرد که در صورت 
شکســت در دادگاه، راه های دیگری برای اجرای تعرفه ها دارد، بسیاری از تحلیلگران 
گفتند که این اظهارات، نشــان می دهد که هنــوز کنترل هایی بر قدرت رئیس جمهور 

وجــود دارد.دلار در برابــر ین ژاپن بــا ۰.۳ درصد کاهش، به ۱۴۳.۵۷ ین رســید و 
بخشــی از افزایش بیش از یک درصدی خود نســبت به هفته گذشته را جبران کرد. 
یــورو نیز با ۰.۲ درصــد افزایش، به ۱.۱۳۷۲ دلار و پوند بــا ۰.۳ درصد افزایش، به 
۱.۳۴۸۹ دلار رســید. همچنین دلار استرالیا با ۰.۳ درصد افزایش، به ۰.۶۴۵۴ دلار 
آمریکا رسید.شــاخص دلار آمریکا که این ارز را در برابر ۶ ارز اصلی دیگر می سنجد، 
بــا ۰.۲ درصد کاهش، به ۹۹.۲۱۴ واحد رســید.دلار همچنین در هفته های اخیر، در 
بحبوحه  شــعار » دارایی های آمریکایی را بفروشــید« که باعــث کاهش دارایی های 
دلاری از ســهام گرفته تا اوراق قرضه آمریکا شده است، تحت تاثیر نگرانی های مالی 
قرار گرفته اســت. این نگرانی ها هفته جاری، به طور ویــژه مورد توجه قرار گرفتند، 
زیرا ســنا بررســی لایحه  جامع کاهش مالیات و هزینه های ترامــپ را آغاز می کند؛ 
لایحه ای که تخمین زده می شــود ۳.۸ تریلیــون دلار به بدهی ۳۶.۲ تریلیون دلاری 
دولــت فدرال در طــول دهه  آینده اضافــه خواهد کرد. خبرگــزاری رویترز گزارش 
کرد،  بســیاری از ســناتورها پیش از این گفته بودند که این لایحه نیاز به اصلاحات 
اساســی دارد و ترامپ گفته است که از تغییرات استقبال می کند. به گفته  تحلیلگران 
بانک »بارکلیز«، سرنوشــت بخش ۸۹۹ این لایحه می تواند بســیار مهم باشد. آنها در 
گــزارش تحقیقاتی گفتند که بخش ۸۹۹ ایــن لایحه، به آمریکا آزادی عمل می دهد 
تا از شرکت ها و سرمایه گذاران کشورهایی که »مالیات های خارجی ناعادلانه« دارند، 
مالیات دریافت کند و می تواند به عنوان مالیاتی بر حســاب سرمایه آمریکا در زمانی 

باشد که نگرانی ســرمایه گذاران نسبت به دارایی های آمریکا افزایش یافته است.
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رئیس مجلس در جریان سفر به ونزوئلا، از مرکز علم و فناوری ایران در کاراکاس بازدید کرد.به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی 
که در جریان سفر  دوره ای به سه کشور آمریکای لاتین امروز وارد ونزوئلا شده است، از خانه علم و فناوری جمهوری اسلامی ایران در کاراکاس بازدید کرد و در 
جریان کم و کیف فعالیت های این مرکز قرار گرفت.در فاز اول شرکت های دانش بنیان ایرانی نمونه محصولات خود را در این مرکز به نمایش گذاشته اند.در یکی 
از قراردادهای مهم حوزه دانش بنیان و فناوری های هایتک، یکی از شرکت های فناورانه خصوصی ایران موفق به قرارداد تامین بخشی از تجهیزات مهم مخابرات 
کشــور ونزوئلا از جمله تولید فیبر نوری برای این کشــور شده است .در فاز دوم این مرکز قرار است با انتقال فناوری ایرانی محصولاتی در حوزه نانو تکنولوژی، 
نانودارو، پروبیوتیک، داروهای دامی و موارد دیگر در ونزوئلا تولید شود.رئیس مجلس به همراه هیات پارلمانی ایران برای شرکت در مجمع پارلمانی کشورهای 

عضو بریکس در برزیل و توسعه مناسبات اقتصادی، سیاسی و فرهنگی با کشورهای ونزوئلا و کوبا به آمریکای لاتین سفر کرده است.

www.sobh-eqtesad.ir

بازدید قالیباف از مرکز علم و فناوری ایران در کاراکاس

info@sobh-eqtesad.ir

فروش اجباری روغن در سایه 
نظارت ضعیف

رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی ریشه نابسامانی در بازار روغن را در 
نبود نظارت از مبدا می داند و معتقد اســت تنها راه مهار نوســات فعلی، 
واگذاری توزیع کالاهای وارداتی با ارز ترجیحی به تشــکل های صنفی و 
نظارت دقیق بر حلقه های ابتدایی زنجیره توزیع اســت.به گزارش ایسنا، 
در شرایطی که بازار کالاهای اساســی با نوسانات متعددی دست وپنجه 
نــرم می کند، روغن نباتــی به  عنوان یکی از کالاهــای مهم و پرمصرف 
خانوار، به یکی از چالشــی ترین بخش های بازار تبدیل شــده است. این 
نوســانات، نه تنها به دلیل افزایش قیمت جهانی و مشــکلات ارزی، بلکه 
بیشــتر ناشــی از بلاتکلیفی در نرخ گذاری داخلی، عــدم تخصیص ارز 

به موقع و تحمیل شرایط غیرمنصفانه فروش است.
تعلــل در نرخ گذاری، قفل بازار را کامل کــرددر حالی که قیمت جهانی 
روغــن خام طی ماه هــای اخیر بیش از ۳۰ درصد افزایش یافته، ســتاد 
تنظیم بازار هنوز نرخ جدید مصرف کننده را به طور رســمی اعلام نکرده 
اســت. همین بلاتکلیفی، کارخانه ها را از عرضه منظم بازداشــته و باعث 
شــده بازار با کاهش عرضه و شــکل گیری تقاضای کاذب مواجه شــود. 
بســیاری از تولیدکنندگان در انتظار تعیین نرخ نهایی هستند تا بتوانند 
بر اســاس آن، تولید و فروش خــود را تنظیــم کنند.تأخیر ۹ ماهه در 
تخصیص ارز وارداتی یکــی از اصلی ترین دلایل کاهش عرضه، تعلل در 
تخصیص ارز برای واردات روغن خام است. به گفته  برخی فعالان صنعت 
روغن نباتی، برخی از کارخانه ها بیش از ۹ ماه اســت که مطالبات ارزی 
خــود را دریافت نکرده اند و به دلیل نبــود نقدینگی ارزی، قادر به ثبت 
سفارش و تأمین مواد اولیه نیســتند. این موضوع نه تنها تولید را مختل 
کرده، بلکه باعث شــده وابستگی ۹۰ درصدی کشــور به واردات روغن 
خــام، به یک گلوگاه جدی در تأمین بازار تبدیل شــود.تحمیل کالاهای 
غیرمرتبط؛ شرطی برای دریافت روغن!در سایه  همین کمبود و بی نظمی 
در بازار، برخی کارخانه ها و شــرکت های پخش از فرصت سوءاســتفاده 
کرده انــد. گزارش های میدانی نشــان می دهد که بســیاری از افراد در 
فروشــگاه ها تنها درصورتی موفق به خرید روغن می شوند که محصولات 
دیگــری همچون  رب، ماکارونی، تن ماهی یا حتی محصولات شــوینده 
را نیــز در کنار آن خریــداری کنند. این مدل فــروش اجباری قانونی 
نیســت و به گفته حمیدرضا رســتگار - رئیس اتاق اصناف تهران - در 
گفت وگو با ایســنا،   هرگونه فــروش اجباری یا فروش ترکیبی که اجبار 
در آن باشــد، تخلف محسوب می شــود. هیچ واحد صنفی یا فروشگاهی 
اجازه ندارد مشــتری را مجبور به خرید چنــد کالای همراه کند. قیمت 
فروش باید دقیقاً مطابق با نرخ درج شــده روی کالا باشد و تخلف در این 
زمینه، قابل پیگیری است.رســتگار در خصوص سازوکارهای نظارتی نیز 
افزود: نظارت توســط بازرسان اتحادیه ها، اتاق های اصناف و سازمان های 
تعزیراتی انجام می شــود. اگر شهروندان با مواردی از تخلف روبرو شدند، 
می توانند با شــماره های ۱۲۴ یا ۱۳۵ تماس بگیرند یا شکایت خود را به 
صورت حضوری به واحد نظارت و بازرســی اتاق اصناف ارائه دهند.رضا 
کنگری - رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی - در گفت وگو با ایسنا،  با 
اشــاره به تداوم چالش ها در بازار روغن گفت: متاسفانه همچنان با همان 
مشکلات گذشته دست وپنجه نرم می کنیم. عرضه کالای تحمیلی، بدون 
فاکتور و بالاتر از قیمت مصرف کننده همچنان در بازار وجود دارد و این 
موضوع هنوز برطرف نشده اســت.وی افزود: پیشنهاد اتحادیه بنکداران 
این اســت که کالاهایی که با ارز ترجیحی وارد کشــور می شــوند، چه 
روغن باشد چه برنج، باید به قیمت مصوب به دست مصرف کننده نهایی 
برســند؛ در حالی که اکنون چنین اتفاقی نمی افتد. به عنوان مثال، برنج 
وارداتی که باید با قیمت ۴۳ هزار و ۵۰۰ تومان وارد و حداکثر ۵۰ هزار 
تومان به دســت مصرف کننده برســد، در بازار با نرخ های بالاتری عرضه 
می شــود.کنگری ادامه داد: در حال حاضر، برنــج هندی در بنکداری ها 
با قیمت ۵۰ تا ۵۵ هزار تومان عرضه می شــود و با احتســاب حدود ۱۵ 
درصد افزایش، به قیمت های بالاتری به مصرف کننده نهایی می رسد، در 
حالی  که باید با نرخ ۴۵ هزار تومان به دســت مردم برسد. این اختلاف 
۲۰ درصدی ناشــی از عدم نظارت دقیق بر فرآیند توزیع اســت.رئیس 
اتحادیه بنکداران مواد غذایی با اشــاره به دو نوع واردکننده در کشــور 
اظهار کرد: بخشــی از واردکنندگان، کالا را بــرای توزیع وارد می کنند 
و بخــش دیگر بــرای تولید و اگر الزام قانونی بــرای این دو گروه وجود 
داشته باشــد که تعرفه واردات را اخذ کنند و کالا را در اختیار متولیان 
صنفی قرار دهند، می توان این مشکل را حل کرد.او تاکید کرد: اتاق های 
اصنــاف، به ویژه اتاق اصناف تهران کــه ۱۳۵ اتحادیه زیرمجموعه دارد، 
می تواننــد نقش کلیــدی در تنظیم بازار ایفا کننــد. اگر کالاهایی که با 
ارز ترجیحی وارد می شــوند از طریق اتحادیه هایــی مانند اتحادیه مواد 
غذایی، گوشــتی و غیره در بازار توزیع شــوند، به نرخ مصوب به دست 
مصرف کننده خواهند رســید.وی با بیان اینکه ســهم تنظیم بازار تهران 
۶۷ درصد آن در اختیار اصناف اســت، گفــت: اتحادیه ها می توانند اهرم 
کمکی مناســبی برای تنظیم بازار باشــند. اکنون روغن های ۱۶ کیلویی 
که باید با نرخ ۹۸۰ هزار تومان به دســت مصرف کننده برسد، به قیمت 
یــک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان در بازار عرضه می شــود، آن هم بدون 
فاکتور و بدون شــفافیت.کنگری تأکید کرد: اگر از واردکنندگانی که ارز 
ترجیحی دریافت می کنند تعهد گرفته شــود که حــق فروش ندارند و 
فقط مجاز به تولید با همان حاشیه سود قانونی هستند و اگر این کالاها 
در اختیار متولیان صنف قرار گیرد، نظام توزیع می تواند مدیریت شــود 
و کالا به نرخ مصوب به دســت مصرف کننده برســد.وی افزود: در حال 
حاضــر کالا وجود دارد، اما نظارت از مبدا صــورت نمی گیرد. نظارت ها 
بیشــتر در بازار انجام می شــود که این امر کافی نیست. اگر عرضه کالا 
بدون فاکتور ادامه یابد و فشــارهای نظارتی افزایش یابد، منجر به خروج 
برخی فعالان صنفی از چرخه عرضه خواهد شــد و کمبود در بازار ایجاد 
می شــود.کنگری در پایــان تاکید کرد: تنها راه عبور از این مشــکلات، 
نظارت از مبدا است. باید کالا از شبکه تولید وارد شبکه توزیع شود و در 
این شبکه، نظارت کامل اعمال شود تا محصول با قیمت مصوب به دست 
مصرف کننده برســد. اکنون تفاوت قیمت مصوب و قیمت بازار روغن به 
بیش از ۸۰ تا ۹۰ درصد رســیده و ایــن موضوع به دلیل نبود نظارت از 

مبدا، زمینه ســاز تخلفات گسترده و بروز تورم در بازار شده است.

گزیده خبر

بقایی: گزارش آژانس انرژی اتمی تحت نفوذ کشورهای غربی تهیه شده است

پایان  نقطه  خرداد، 
خودرو؟ دستوری  قیمت گذاری 

هدررفت میلیاردی منابع کشور در سایه 
قاچاق سوخت

در حالی طی ســال های اخیر، صنعت خودرو با چالش های مزمن تولید و زیان انباشته دست وپنجه نرم 
می کند که خرداد ۱۴۰۴ به عنوان ماهی سرنوشت ســاز برای تعیین تکلیف یکی از اصلی ترین گره های 
این صنعت یعنی قیمت گذاری دســتوری مطرح شــده است؛ معاون وزیر صمت در این خصوص ضمن 
انتقاد صریح از نظام قیمت گذاری دستوری خودرو، از عزم جدی این وزارتخانه برای حذف این سیاست 
تا پایان ماه جاری خبر داده اســت؛ تصمیمی کــه نیازمند هماهنگی ۲۰ نهاد مرتبط بوده، اما می تواند 
نقطه عطفی در رفع چالش های صنعت خودرو ایران باشــد.به گزارش ایســنا، قیمت گذاری دســتوری 
خودرو سال هاست به یکی از  پر بحث ترین سیاست های اقتصادی کشور تبدیل شده که حذف آن مورد 

درخواست؛ سیاستی که به باور بسیاری از فعالان صنعت، عامل اصلی زیان....

طلای جهانی به جوش و خروش افتاد

جهش قیمت نفت پس از تصویب 
افزایش تولید اوپک پلاس

صدای تار و پود هویت، فرش کردستان در 
کشاکش چالش ها و امیدها

3

3

3

3

2

3

 

چشم انداز تعرفه ای دلار آمریکا را به پرتگاه سقوط برد
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بقایی: گزارش آژانس انرژی اتمی تحت نفوذ کشورهای غربی تهیه شده استگزیده خبر
در اجلاسیه کنشگران حوزه امام خمینی )س(

عارف: امام سیاست صبرِ فعال را 
جایگزین صبرِ منفعلانه کر

معاون اول رئیس جمهور گفت: امام سیاست صبرِ فعال را جایگزین صبرِ منفعلانه 
کرد و امروز نیز به این سیاســت نیازمندیم. اگر از اخلاق سیاسی امام سخن گفته 
نشــود میراث فکری ایشــان ناقص به جامعه منتقل شده اســت.به گزارش ایسنا، 
محمدرضا عارف در اجلاســیه کنشگران حوزه امام خمینی )ره(، گفت: خرداد، ماه 
امام و حماســه های به یاد ماندنی و تاثیرگذار و نقاط عطف آن است.وی ادامه داد: 
در ۳۶ ســال گذشته اندیشه های بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران توسط فعالان و 
مســئولان حوزه امام به یادگار ماند. ابعاد ناشناخته فراوانی از شخصیت امام وجود 
دارد که هنوز روی آن تلاش جدی نشــده اســت. اگر ابعاد شخصیتی امام دقیق تر 
و وسیع تر تبیین شده بود ابعاد انقلاب اسلامی روشن تر خودنمایی می کرد. باید از 
گذشته درس بگیریم و راه بهتری را برای انجام وظایف، دست اندرکاران حوزه ترویج 
اندیشــه امام در پیش بگیرند.معاون اول رئیس جمهور با اشاره به ابعاد شخصیتی 
مغفول امام )ره( گفت: امام خمینی نه تنها بنیانگذار تاریخی نوین در عرصه جهان 
بود بلکه بنیانگذار اندیشــه نوین از متن سنت بود تا پیامش را به جهانیان برساند. 
درباره امام زیاد سخن گفته شده، اما اکنون زمان صحبت درباره ابعاد شخصیت امام 
است که هنوز در حاشیه و سایه مانده است.عارف گفت: نیازمند بازخوانی این بخش 
از ابعاد شــخصیتی امام از سوی موسسه تنظیم و نشــر آثار امام هستیم. بازتولید 
معرفت دینی و اجتماعیِ برگرفته از اندیشــه امام نیاز امروز کشــور است. انقلاب 
اسلامی ایران قبل از اینکه یک دگرگونی سیاسی باشد یک دگرگونی فرهنگی برای 
بازسازی نظام ارزشی جامعه در راستای احیای رابطه انسان با خویشتن و خدا بود. 
در نگاه امام حکومت وسیله است نه هدف؛ امام پروژه ای بزرگتر از انقلاب سیاسی 
را دنبال می کرد و آن پروژه نهادسازی اخلاق اسلامی بود.وی بیان کرد: امام فقیهی 
بود که فقه را در بستر سیاسی باز تولید کرد. امام به زن نگاه ویژه ای داشتن. ایشان 
زن را نیروی فعال و تاثیرگذار دروازه خانواده و جامعه می دانســت. امام به جوانان 
اعتماد می کرد و میدان می داد. در منظومه فکری امام اصلی ترین سرمایه اجتماعی 
و فرهنگی کشــور جوانان بودند. امام به جوانان ایمان داشــت و کارهای بزرگی بر 
دوش آنان گذاشتند. ایشان بارها در بیاناتشان جوانان را امیدشان می دانستند. نگاه 
امام به جوانان صرفاً احساســی یا شــعاری نبود، بلکه تمدن ساز و آینده نگر بود.

معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد: اگر می خواهیم به اندیشه امام بازگردیم 
بایــد به جوانــان بها و ارزش دهیم و واقعاً به آنان اعتمــاد کنیم و کارها را به آنان 
بسپاریم. امام به وحدت نهادهای علمی از جمله دانشگاه ها و حوزه های علمیه باور 
داشــت. علم دینی در اندیشه امام علمی بود که در بستر سیاسی و اجتماعی نقش 
آفرینی می کرد نه فقط اینکه در چارچــوب حوزه های علمیه محصور بماند.عارف 
خاطرنشــان کرد: فقر و تبعیض و فاصله طبقاتی در اندیشه امام و منظومه فکری 
ایشان از مظاهر ظلم برشمرده می شد و به همین دلیل تمام تلاششان را کردند تا 
مردم از ظلم و جور حکومت جائر خارج شوند. امام سیاست صبرِ فعال را جایگزین 
صبرِ منفعلانه کرد و امروز نیز به این سیاست نیازمندیم. اگر از اخلاق سیاسی امام 
سخن گفته نشود میراث فکری ایشان ناقص به جامعه منتقل شده است.وی گفت: 
اگر می خواهیم میراث امام پاس داشــته شود باید از روایت های تکراری عبور کنیم 
و امام را دوباره با زبان امروز و برای انسان امروز بازخوانی کنیم. اندیشه امام باید در 
حوزه تمدن اسلامی بازخوانی شود. گفت و گوهای عمیق و نوآورانه درباره شخصیت 
امام باید به مثابه نقشه راه آینده اسلام انجام شود.معاون اول رئیس جمهور بر حفظ 
و تقویت نظام جمهوری اســلامی تاکید کرد و گفت: اگر احساس می شود در این 
حوزه تحریفی شــده است باید با تذکر، رفع شود و از میراث ارزشمند امام مراقبت 
شود. بازخوانی اندیشــه امام باید فراسرزمینی باشد و مبتنی بر نقشه راهی روشن 
انجام شــود. دانشــگاهیان و روحانیون با حفظ هویت خود باید در کنار هم به این 

مهم بپردازند.

در نامه ای به رئیس جمهور

قالیباف قانون پرداخت فوق العاده 
خاص کارکنان دولت را ابلاغ 

کرد
رئیــس مجلس قانــون مربــوط به 
پرداخت فوق العــاده خاص کارکنان 
دولت را ابلاغ کرد.به گزارش ایســنا، 
رئیس مجلس در  قالیباف  محمدباقر 
رئیس  پزشکیان  به مســعود  نامه ای 
جمهــور، مطابق اصــل ۱۲۳ قانون 
اساســی،»قانون اصــلاح جــزء )۳( 
بند »ب« مــاده )۱۰۶( قانون برنامه 
پنجساله هفتم پیشــرفت جمهوری 
اسلامی ایران«  را برای اجرا ابلاغ کرد.

بر اساس تبصره ۱ این قانون برقراری 
فوق العاده خاص موضوع این جزء در خصوص کارکنان شهرداری های سراسر کشور 
و ســایر دستگاههای اجرائی موضوع ماده )۵( قانون مدیریت خدمات کشوری و .... 
در ســقف اعتبارات مصوب بودجه سنواتی هر دستگاه مجاز است.متن کامل قانون 
»قانون اصلاح جزء )۳( بند »ب« ماده )۱۰۶( قانون برنامه پنجساله هفتم پیشرفت 

جمهوری اسلامی ایران« را اینجا بخوانید.

اجلاسیه کنشگران حوزه امام خمینی )ره(

سید حسن خمینی: امیدوارم روزهای 
آینده روزهای گشایش برای کشور باشد

تولیت موسســه تنظیم نشــر آثار امــام خمینی 
)ره( با یادآوری اینکــه از وقتی که عَلم انقلاب به 
دست مقام معظم رهبری افتاد انصافاً ایشان خوب 
عَلمداری کردند، تصریح کــرد: امیدوارم روزهای 
آینده روزهای گشایش برای کشور باشد.به گزارش 
ایســنا، حجت الاسلام سید حســن خمینی  در 
اجلاسیه کنشگران حوزه امام خمینی )ره( ، گفت: 
حضرت علــی)ع( در در نهج البلاغه تعبیر بلندی 
دارند که می شود از آن قاعده کلی در بحث تبلیغ 
استفاده کرد. وی افزود: حضرت وقتی مالک اشتر 
را به مصر گسیل می کردند به ایشان تاکید کردند 
»وقتی برای اقامه نماز می ایســتی نه باعث شو که 
دین در ذائقه مردم تنفر به وجود آورد و نه نماز را 

ضایــع کن؛ چرا که در بین مردم عده ای مریضنــد و عده ای کار دارند. من از پیامبر)ص( 
وقتی بنده را به یمن فرستادند پرسیدم: » چگونه بر مردم نماز بخوانم.« ایشان فرمودند با 
آنان نماز بخوان مثل نماز ضعیف ترین افراد و در حق مومنان رحیم و مهربان باش.«تولیت 
موسسه تنظیم نشر آثار امام خمینی )ره( گفت: موضوع سخنم نماز است و در نماز اصل 
»نماز جماعت« است. نماز جماعت یعنی با یک جامعه روبرو هستیم؛ بنابراین در این نماز 
باید به حداقل ها بسنده کرد. البته برخی نمازگزاران در همان سجاده نماز از دیگران غیبت 
می کنند و بعد از آن نماز بعدی را می خوانند ،در حالی که هیچکس در محضر امام جرات 
نمی کرد درباره کسی غیبت کند و تهمت بزند. نماز باید تاثیر تزکیه کنندگی بر نمازگزار 
داشــته باشد. ســید حسن خمینی سپس به تشــریح عاقبت افرادی که به نماز بی توجه 
هســتند و آن را ضایع می کنند، همچنین مومنانی که به نماز اهمیت می دهند، پرداخت.

وی ادامه داد: وعده نادرست به بهشت یا ترس بیش از حد از جهنم هر دو نادرست است. 
نباید این امور را تعریف کرد. تولیت موسســه تنظیم نشر آثار امام خمینی )ره( گفت: در 
رابطه با امام نباید افراط یا تفریط کرد. از ایشــان باید هر آنچه که بود برای جامعه گفته 
شود. باید اندیشه امام خمینی در جامعه منتشر شود، نه اینکه نظرات خودمان را در قالب 
اندیشه ایشان بیان کنیم. مراقب قلمتان باشید که نه امام ضایع شود و نه ایشان در جامعه 
بد جلوه یابد. وی گفت: از وقتی که عَلم انقلاب به دســت مقام معظم رهبری افتاد انصافاً 
ایشــان خوب عَلمداری کردند. عشق و علاقه حضرت آقا به امام مسئله ای ستودنی است، 

امیدوارم روزهای آینده روزهای گشایش برای کشور باشد.

سخنگوی وزارت خارجه گفت: محتوای گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی تکراری است 
و این گزارش تحت نفوذ کشورهای غربی تهیه شده و برای آژانس زیبنده نیست. به گزارش 
خبرنگار مهر، اســماعیل بقایی ســخنگوی وزارت خارجه در نشست خبری گفت: ارتحال 
حضرت امام برای ما یادآور واقعه تلخ است لذا نام و یاد ایشان را گرامی می داریم و به روح 
پاک شــهدای انقلاب اســلامی درود می فرســتیم. وی ادامه داد: در این چند روز دستگاه 
دیپلماســی در سطوح مختلف وظایف خود را پیگیری می کرد. الان شاهد سفر وزیرخارجه 
به مصر و فردا به لبنان خواهیم بود. هفته گذشته سفر وزیرخارجه به عمان و همچنین سفر 
وزیرخارجه عمان به تهران را داشــتیم. ســفر رئیس مجلس به آمریکای لاتین  سخنگوی 
دستگاه دیپلماسی گفت: سفر رئیس مجلس به آمریکای لاتین در حال انجام است که این 
سفر در سطح دوجانبه است. وی در مورد انتشار مغرضانه گزارش آژانس اتمی علیه برنامه 
صلح آمیز هسته ای ایران و اقدام متقابل ایران، افزود: این روش ها به نتیجه نمی رسد، آزموده 
را آزمودن خطاســت. مدتهاست برخی کشورهای غربی برای پیشــبرد اهداف سیاسی از 
سازمان های بین المللی سوءاستفاده می کنند. این یک سند نامیمون شده و فقط هم منحصر 
به آژانس نیســت. محتوای گزارش آژانس تکراری است. این گزارش تحت نفوذ کشورهای 
غربی تهیه شــده است. این برای آژانس زیبنده نیست. آگاه هستیم که شخص مدیرکل و 
آژانس مکرر تحت اعمال فشــار بوده اند. گزارش آژانس انرژی اتمی تحت نفوذ کشــورهای 
غربی تهیه شده است سخنگوی وزارت خارجه ادامه داد: ایران با دقت کنش های طرف های 
غربی که از ســوی آژانس صورت می گیرد در حوزه هســته ای را رصد و به نحو مقتضی و 
متناســب گام های خود را تنظیم می کند. همیشــه توصیه کرده ایم کشــورهای آژانس از 
استفاده ابزاری این نهاد برای تأثیرگذاری در همکاری های دوجانبه ایران و آژانس خودداری 
کنند. بقایی عنوان کرد: در نوامبر ۲۰۲۴ این کشورها بدون توجه به سفر گروسی به تهران 
قطعنامــه ای را پیشــنهاد کردنــد ولی این قطعنامه اهــداف آنها را محقق نکــرد و ایران 
واکنش هایی را اتخاذ کرد. به عنوان عضو مســئول معاهده عدم اشاعه و آژانس فعالیت های 
صلح آمیــز خود را همواره با آژانس هماهنگ کردیــم و آژانس از نظارت بر فعالیت های ما 
برخوردار بوده است. لغو انتصاب چند نفر محدود که بر اساس ماده ۹ پادمان جامع صورت 
گرفته بزرگ نمایی کرده و فعالیت ۱۳۵ بازرس را ذکر نکنید نشــانگر آن است که رویکرد 
جهت دار و مغرضانه است. وی گفت: گام های خود را با توجه به تحرکات بعدی کشورهای 
اثرگذار در آژانس تنظیم خواهیم کرد. مایل نیستیم که همکاری های ما با آژانس تحت تأثیر 
چنین تحرکاتی قرار بگیرد ولی گاهی اوقات ناچار هســتیم اقدامات خود را صورت دهیم. 
تحویل یک متن به معنای پذیرش و یا قابل پذیرش بودن آن نیســت وی در مورد تحویل 
پیــام مکتوب آمریکا به ایران، افزود: قطعاً تحویل گرفتن یک متن به هیچ عنوان به معنای 
پذیرش و یا قابل پذیرش بودن آن نیست. ما اولین متن مکتوب را به هیأت امریکایی ارائه 
دادیم. قاعدتاً هر متنی باید بررسی شود و متناسب با آن پاسخ مناسب داده شود. وی افزود: 
شما را به پیام وزیر خارجه ارجاع می دهم، آقای عراقچی اعلام کردند که بر اساس اصول و 
منافع ملت ایران پاســخ مقتضی را خواهیم داد. سخنگوی وزارت خارجه اظهار کرد: هیچ 
متنی که متضمن خواسته های رادیکال و حداکثری باشد و حقوق و منافع حقه مردم ایران 

را نادیده بگیرد قطعاً با واکنش مثبت ما مواجه نخواهد شد. وی افزود: انتظار همه این بوده 
که هر متنی که تبادل می شود ماحصل و یا بازتاب بحث هایی باشد که در پنج دور مذاکراتی 
صورت گرفته است. این مواردی است که در هر تفاهمی باید گنجانده شود. دستورالعمل ها 
و چارچوب هایی که داشتیم مبنایی برای پاسخ به هر متن پیشنهادی خواهد بود. بقایی در 
مــورد مذاکره برای رفع تحریم ها گفت: یکــی از مهم ترین مطالبه ما در هر روند مذاکراتی 
بحث رفع تحریم هاست. اگر مسئله نبود تسلیحات هسته ای است محقق می شود. نه در کلام 
بلکه در عمل هم ثابت کرده ایم که به ســمت تسلیحات هسته ای نمی رویم. آنچه برای ما 
مهم است اطمینان از خاتمه تحریم هایی است که علیه ملت ایران اعمال شده است. تا الان 
طرف امریکایی در رابطه با این موضوع حاضر به شــفاف ســازی نشده است. اقدام فنلاند 
برایمــان عجیب بود وی در مورد اقدام نهادهــای اطلاعاتی فنلاند علیه ایران تصریح کرد: 
تناقض آشکار در رویکرد آمریکاست. از یک طرف مدام ادعا می کنند بر رویکرد دیپلماتیک 
اما از طرفی تفاهمی را جدی نمی گیرند. این برای ما عجیب بود که فنلاند به عنوان کشوری 
که رابطه معقولی داشــتیم هیچ وقت چنین مواردی را از آنها نشنیده بودیم و متاسفیم. با 
حسن نیت تمام با این موضوع برخورد کردیم. سفیر آنها احضار شد. مصمم هستیم سیاست 
همسایگی را پیش ببریم وی در مورد سفر عراقچی به مصر افزود: سفر به مصر دوجانبه است 
در این یک ســال و نیم اخیر دیدارها و رایزنی ها با مصر در ســطح رؤسای جمهور و وزرای 
خارجه بوده است. مصمم هستیم سیاســت همسایگی وتقویت با کشورهای همسایهرا به 
پیش ببریم. طبیعی است که آخرین تحولات منطقه بویژه فلسطین اشغالی و روند مذاکرات 
با آمریکا صحبت شود. موضوع خاورمیانه عاری از سلاح هسته ای یکی از موضوعات جدی 
مورد پیگیری ایران اســت. ایران در سال ۱۳۷۰ پیشنهاد منطقه عاری از سلاح هسته ای را 
مطرح کرد. ایران و مصر بانیان آن هســتند. تنها مانع بر ســر تحقق منطقه عاری از سلاح 
هسته ای رژیم صهیونیستی اســت و این درخواست باید مستمر توسط کشورهای منطقه 
مــورد تاکید قرار بگیرد، از جمله حامیــان رژیم که اگر کوچک ترین جدیتی دارند موضوع 
عاری از سلاح هسته ای را دنبال کنند. سخنگوی وزارت خارجه درباره گزارش ها برای دائمی 
کردن تحریم ها علیه ایران گفت: این تناقضات آشکار است. از طرفی اصرار بر مذاکره است، 
از طرفی رفــع تحریم ها را جدی نمی گیرند. ما آمریکا را به عنوان مجموعه می بینیم و هر 
بسته تحریمی را به عنوان عدم جدیت برای پیشبرد روند دیپلماتیک قلمداد می کنیم. عمل 
و رفتار سیاســت مداران آمریکایی برای ما مهم است بقایی در پاسخ به سوال مهر مبنی بر 
اینکه نشــریه آمریکایی هیل که نزدیک به کنگره این کشور است، اخیراً خواستار گفتگو با 
ایران به جای تقابل شده و از مقامات این کشور خواسته است که از اشتباه صدام حسین در 
حمله به ایران درس بگیرند، آیا می توان چنین مطالبی را نشانه ای از واقع گرایی -دست کم 
در برخی محافل آمریکایی و تمایل به تغییر رویکردی آمریکا در قبال ملت ایران تلقی کرد؟ 
گفت: آنچه برای ما مهم اســت، عمل و رفتار سیاســتمداران آمریکایی است. ما به خوبی 
می دانیم که در داخل آمریکا صداهای بســیار رســایی وجود دارد، اگرچه متأسفانه جریان 
غالب رســانه ای همیشه ســعی دارد صداهای عاقلی که به دنبال جنگ نیستند، به دنبال 
درگیــری، برخورد و تقابل در منطقه ما نیســتند را ســرکوب کند. در عمل، متأســفانه 

سیاست های آمریکا در این چهار دهه و قبل از آن، همیشه مسیر تقابل و مخاصمه را انتخاب 
کــرده اســت. وی ادامه داد: بنابراین، ما همیشــه امیــدوار بودیم که تعقــل و انصاف در 
تصمیم گیری سیاست گذاران آمریکایی غالب شود و از این نکته هم درس گرفته باشند که 
ملت ایران ملتی نیســتند که در برابر تهدید، ارعاب و فشار به زانو دربیایند، کوتاه بیایند و 
حاضر شوند از حقوق، حیثیت و عزت خودشان عدول کنند. وزارت خارجه موافق ساماندهی 
مهاجرین است بقایی در واکنش به مخالفت وزارت خارجه برای تأسیس سازمان ساماندهی 
مهاجرین تصریح کرد: وزارت خارجه موافق ســاماندهی مهاجرین اســت. آنچه که وزارت 
خارجه در برهه ای روی آن تاکید داشــت، از جمله تأسیس سازوکار جدید، باید با در نظر 
گرفتن جمعی نظرها صورت بگیرد. مکانیســم ایران در پاسخ به فعال سازی مکانیسم ماشه 
وی در مورد به تهدید اســتفاده از مکانیســم ماشــه علیه ایران افزود: با توجه به تحرکات 
طرف هــای مقابل ما ســناریوهایی را پیش بینی کردیم و مقتضــی اقدامات طرف مقابل، 
گام هایی را برخواهیم داشت. طرف مقابل خیلی شفاف اطلاع دارند که اگر به سازوکارهای 
غیرســازنده متوسل شوند ایران هم از گزینه های متقابل با آن برخوردار است.وی در مورد 
سفر عراقچی به مصر و طرح مباحث جدی تر مثل احداث سفارتخانه های دو کشور افزود: 
هر مراوده ای با مصر و روابط دوجانبه در دســتورکار است. ایران و مصر به عنوان دو کشور 
دارای تمدن هســتند. مسئله فلسطین اشغالی یکی از موضوعات مورد نگرانی مشترک در 
سطح ســازمان همکاری اسلامی و مصر و ایران است. روندی که از حدود دو سال قبل در 
رابطه با احیا و بهبود روابط دوجانبه ایران و مصر شروع شده، به صورت مستمر ادامه یافته 
اســت. در جریان ســفر امروز عراقچی به مصر با وزیر خارجه و رئیس جمهور مصر دیدار 
خواهد داشــت. ایده کنسرسیوم نمی تواند جایگزین غنی ســازی در داخل ایران باشد وی 
درباره احتمال تشکیل کنسرســیوم غنی سازی در منطقه گفت: کنسرسیوم ایده جدیدی 
نیست و از چند دهه قبل مطرح بوده و در چند هفته اخیر در رسانه ها مطرح شده است. از 
این حیث خیلی عجیب نیست که شما از طرف های مذاکراتی هم درباره این ایده مطلبی را 
بشنوید و احیاناً اطلاعاتی که درز پیدا کرده درباره ارائه چنین پیشنهادی را بشنوید. آنچه 
مهم است این اســت که ایده کنسرسیوم به هیچ عنوان نمی تواند جایگزین غنی سازی در 
داخل ایران باشد. سخنگوی دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: اگر طرف هایی با نیت ایجاد یک 
روند اشــتراکی جهت تهیه ســوخت مورد نیاز برای راکتورهای هسته ای چنین ابتکاری را 
مطرح می کنند ما اســتقبال می کنیم. در ســطح منطقه خیلی از کشورها به دنبال توسعه 
نیروگاه های تولید برق با اســتفاده از انرژی هسته ای هستند و ما استقبال می کنیم و برای 
مشــارکت مشکلی نداریم. تأکید ما این اســت که به هیچ عنوان چنین ابتکاری نمی تواند 
جایگزین غنی سازی در داخل ایران باشد. گزارش آژانس حتماً با واکنش ایران مواجه خواهد 
شد سخنگوی وزارت خارجه درباره گزارش آژانس و تأثیر آن بر روابط ایران با کشورها گفت: 
این بســتگی به نیت طرف های مقابل دارد. گزارش آژانس صرفاً گزارش نیست و بر اساس 
دســتورالعمل و فشار سه کشور اروپایی و طرف های عضو در شورای حکام به آژانس، تهیه 
شــده است. نفس تولید این گزارش اقدام سیاسی و غیرسازنده بوده و اینکه از این گزارش 
سوءاستفاده بعدی کنند، بستگی به تصمیم طرف مقابل دارد اما حتماً با واکنش جمهوری 
اسلامی ایران مواجه خواهد شد. وی درباره اینکه آیا باید منتظر دور ششم مذاکرات باشیم 
و آیا قرار است مذاکرات به صورت مکتوب ادامه یابد، گفت: اینها باید با هماهنگی با طرف 
عمانی تصمیم گیری شود که روند به چه شکل خواهد بود. بقایی در پاسخ به سؤالی درباره 
رویکرد غیرســازنده اروپایی ها و طرح ادعاها در خصوص دخالت ایران در منازعه اوکراین و 
اینکه به نظر می رســد که اروپا شمشــیر را علیه ایران از رو بسته است، اظهار داشت: فکر 
نمی کنم چیز جدیدی در خصوص اتهامات مربوط به مداخله ایران در منازعه اوکراین باشد. 
صراحتاً چنین اتهاماتی را رد کردیم و هیچ سند و مدرکی مبنی بر مشارکت ایران در این 
منازعه وجود ندارد. اگر مبنای این اتهامات این باشد که ما روابط خوب و حسنه با روسیه 
داریم. منطقی نیست. با خیلی کشورها رابطه خوبی داریم و روابط با روسیه که بعد از انعقاد 
معاهده مشــارکت راهبردی روابط ارتقا یافته و روابط علیه هیچ کشور ثالثی نیست و این 
روابط ادامه خواهد یافت.بقایی درباره دیدار عراقچی و گروسی در مصر گفت: این خبر قابل 
تأیید نیست. بنده هم نشنیدم.اختلاف رژیم صهیونیستی و آمریکا درباره نحوه اعمال فشار 
علیه ملت ایران است وی در مورد گزارش ها مبنی بر اختلاف رژیم صهیونیستی و آمریکا بر 
سر ایران گفت: اگر هم اختلافی وجود دارد درباره نحوه اعمال فشار علیه ملت ایران است. 
اینکه در رسانه ها گاهی می شنویم اختلافاتی بین اینان وجود دارد بعد از گذشت زمانی ثابت 
شــده تقسیم کار بوده و نوعی فضاسازی رسانه ای علیه ایران بوده است. ما این نوع تقسیم 

کارها را در نظر داریم.

رئیس مجلس شــورای اسلامی با اشــاره به اهمیت »بریکس« بر ظرفیت های توسعه 
روابــط بین المللی و فی ما بین کشــورهای عضو در زمینه هــای مختلف اقتصادی و 
سیاســی تاکید کرد.به گزارش خبرنگار مهر، محمد باقر قالیباف رئیس مجلس شورای 
اســلامی پیش از عزیمت به برزیل طی ســخنانی گفت: ســفر به آمریکای لاتین بر 
اســاس دعوت رئیس مجلس ملی ونزوئلا، جناب آقای خورخه رودریگز، انجام خواهد 
شد. ما برای مســائل اقتصادی، سیاســی و فرهنگی به این منطقه سفر می کنیم.وی 
افــزود: همانطور که می دانید، مردم در آمریکای لاتین از ویژگی های خاصی برخوردار 
هســتند. در آنجا جمعیت بیش از ۶۰۰ میلیون نفر جمعیت دارد.قالیباف خاطرنشان 
کرد: بیشــتر کشــورها در عرصه های بین المللی هم جهت با کشــور ما هستند، همه 
آن هــا در زمینه محکوم کردن یکجانبه گرایی در ســطح جهانی از موضوع ما حمایت 
می کنند و طبیعتاً این فرصت خوبی اســت که ما با کشــورهایی که منافع، دشمن و 
دوست مشترک داریم، روابط خودمان را هم در سطح جهانی و هم در روابط دوجانبه 
توســعه بدیم. از این جهت، این ســفر از اهمیت بالایی برخوردار هسترئیس مجلس 
شورای اسلامی در ادامه افزود: ســفر ما به ونزوئلا و کوبا، در حقیقت با هدف توسعه 

روابط انجام می شــود. موضوع مهم و اساســی که در آنجا وجــود دارد، همانطور که 
می دانید، یکی از فرصت های مهمی که ایران در ســال ۲۰۲۴ به دست آورد، عضویت 
در گروه بریکس بود. کشــورهای بریکس بیش از ۴۹ درصد جمعیت دنیا را تشــکیل 
می دهند، ســهم بزرگــی در اقتصاد جهانی دارند و حــدود ۲۴ درصد تجارت جهانی 
هــم متعلق به آن هاســت.وی تاکید کــرد: در مجموع، این گــروه بزرگترین فرصت 
اقتصادی و سیاســی اســت و کشورهای مهم دنیا مانند روســیه، چین، هند و برزیل 
در آن عضویت دارند. یازدهمین دوره با حضور ۱۱ کشــور برگزار می شود، جمهوری 
اســلامی هم در این اجلاس شــرکت خواهد کرد.قالیباف گفت: این عضویت فرصت 
بزرگی برای روابط دو جانبه و چند جانبه مخصوصاً در حوزه مســائل اقتصادی است.

رئیس مجلس شــورای اسلامی عنوان کرد: بانک بریکس و سیستم پرداختی آن )پی( 
می تواند جایگزین ســوئیفت شود و از این طریق می توان تحریم ها را دور زد و توسعه 
روابط اقتصادی را با کشــورهای قدرتمند اقتصادی دنیا پیش برد.وی در پایان گفت: 
امیدوارم این ســفر هیئت پارلمانی از جمهوری اســلامی ایــران به آمریکای لاتین با 

نتایج اقتصادی، سیاســی و فرهنگی خوبی همراه باشد.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: آمریکایی ها به خوبی می دانند که حق غنی سازی در خاک ایران غیرقابل معامله 
و مذاکره است.به گزارش خبرگزاری مهر، علی خضریان، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس پیرامون طرح جدید آمریکا 
که توسط وزیر امور خارجه عمان به ایران ارسال شده است، با بیان اینکه ظاهراً آمریکایی ها همچنان مواضع غیرمنطقی خود در رسانه ها را 
بر خلاف مواضع مذاکراتی خود در چند دور مذاکرات برگزار شده دنبال می کنند و این حکایت از عدم هماهنگی میان تیم مذاکره آمریکا با 
تیم سیاست خارجی مرکزی در واشنگتن دارد و این امر باعث شده تا آمریکایی ها مواضع خود را مدام در طول مذاکرات تغییر دهند.خضریان 
با بیان اینکه آمریکایی ها به خوبی می دانند که حق غنی سازی در خاک ایران غیرقابل معامله و مذاکره است، افزود: اصرار آمریکا بر موضوع 
برچیدن تأسیسات هسته ای ایران نشان دهنده عدم عزم آنها در به نتیجه رسیدن مذاکرات را نشان می دهد و طرح ادعاهایی مبنی بر اینکه 
چون ایران منابع نفتی دارد، نیازی به انرژی هسته ای ندارد، نه تنها فاقد مبنای حقوقی است، بلکه خلاف عقل و تدبیر حکمرانی است و سوال این است که کدام قانون به رژیم ایالات 
متحده صلاحیت داده است تا تعیین کند که چه ملتی نیازمند به انرژی هسته ای است و چه ملتی بی نیاز از آن است.عضو هیأت رئیسه کمیته هسته ای مجلس در ادامه افزود: اگر انرژی 
و صنعت هسته ای بد است، چرا غرب و آمریکا از آن بهره می برند و سرمایه گذاری های سنگینی روی آن کرده اند و اگر خوب است چرا ملت ایران نباید داشته باشد؟ و اگر منابع نفتی 
بهانه این استدلال است، آمریکا در میان ۹۹ کشور، رتبه دهم ذخایر نفتی را دارد و با تولید ۱۲ میلیون و ۹۰۰ هزار بشکه در روز بیشترین تولید روزانه نفت را داراست. ضمن اینکه 

بیشترین ذخایر نفتی استفاده نشده را دارد. حال سوال این است که چرا آمریکایی ها با استدلالی که در موضوع ایران مطرح می کنند، خودشان از انرژی هسته ای برخوردار هستند.

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: بدون غنی سازی، چرخه سوخت کامل نمی شود و امکان انجام تحقیقات پیشرفته نیز از بین می رود. این 
بخش حیاتی، هیچ جایگزینی ندارد.به گزارش خبرنگار مهر، محمد اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی، در برنامه »جهان امروز« درباره 
گزارش اخیر آژانس بین المللی انرژی اتمی اظهار داشت: طبق رویه های حقوقی و قانونی، در هر نوبتی که آژانس گزارش منتشر می کند، 
ما نیز گزارشی تشریحی تهیه و در سایت آژانس منتشر می کنیم.وی ادامه داد: نکته مهم این است که در پایان هر دوره سه ماهه، همزمان 
با انتشار گزارش آژانس، پاسخ جمهوری اسلامی ایران نیز ارائه می شود.رئیس سازمان انرژی اتمی افزود: روز گذشته نیز با همکاری وزارت 
امور خارجه بیانیه ای مشــترک صادر کردیم.اســلامی با اشاره به سیاسی بودن گزارش اخیر آژانس، عنوان کرد: دبیرکل آژانس به دلیل 
علاقه اش برای باقی ماندن در این سمت، عملکردی همراه با تبعیت از فشارها دارد و به همین دلیل، رویکرد حاکم بر گزارش های آژانس 
بیشتر سیاسی شده است. وی تصریح کرد: گزارش اخیر آژانس تفاوتی اساسی با گزارش های قبلی دارد؛ این گزارش جامع، اما تحت تأثیر 
سیاســت های حداکثری سه کشور اروپایی و آمریکا تهیه شده است. نفوذ رژیم صهیونیستی نیز باعث شده دبیرکل آژانس تحت فشار، 

گزارشی گسترده ارائه کند. اسلامی ادامه داد: این گزارش، که ترکیبی از همان اتهامات تکراری است، در اختیار رسانه ها قرار گرفته و تصویری از صنعت هسته ای ایران ارائه می دهد که 
آلوده به فضاسازی و ادعاهای اثبات نشده است؛ ادعاهایی که برخی از آن ها بیش از ۲۵ سال است تکرار می شوند.

اسلامی: غنی سازی بخش حیاتی صنعت هسته ای است و جایگزینی نداردحق غنی سازی در خاک ایران غیرقابل معامله و مذاکره است

قالیباف: »بریکس« فرصتی بزرگ برای توســعه روابط اقتصادی سیاسی است
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گزیده خبرگزیده خبر صدای تار و پود هویت، فرش کردستان در کشاکش چالش ها و امیدها

خودرو؟ دستوری  قیمت گذاری  پایان  نقطه  خرداد، 

ایسنا/کردســتان صدای آرام و منظم کوبه های شــانه بر پودهای تنیده شده بر دار قالی، 
موســیقی زندگی را می نوازد و انگشتان زمخت اما هنرمند زنی میانسال، نخ های رنگارنگ 
را با ظرافتی مثال زدنی به هم می پیچد و دار قالی ایســتاده، گویی قامت اســتوار تاریخ را 
روایت می کند، تاریخی که نه در کتاب ها که در هر گره این فرش ها حک شــده اســت. 
فرش کردستان، نه صرفاً یک زیرانداز، بلکه روایتی بی کلام از رنج و شوق، صبر و خلاقیت 
و فرهنگی اســت که نسل به نسل از دل کوه ها و دشــت های این دیار عبور کرده تا امروز، 
همچنــان زنده و نفس گیر باقی بماند؛ نقش ها گاه الهام گرفته از طبیعت اند، گاه بازتابی از 
اسطوره ها و گاه آیینه ای از ذهن پرنقش و نگار یک بافنده که به جای واژه، از گره و نخ بهره 
می گیرد.با این  همه، دنیای بیرون از نقش و نگارهای خیالی فرش کردستان، دنیای چندان 
مهربان نیســت، مشکلاتی چون نبود بیمه پایدار برای بافندگان، دشواری در دسترسی به 
مواد اولیه مرغــوب و از همه مهم تر، تحریم ها و محدودیت های صادراتی، بر قامت نحیف 
این هنر-صنعت ســنگینی می کنند.بســیاری از فرش ها نه در گالری های بین المللی، که 
در انبارها خاک می خورند و بیمه شــدن بافنده هــا همچنان در گرو حمایت های قانونی و 
اعتبارات دولتی است، گویی بافنده ای که تمام عمر خود را با قلاب و دار سپری کرده، هنوز 
از امنیت اجتماعی بی بهره مانده است.در سوی دیگر ماجرا، ظرفیت بالقوه صادراتی فرش 
کردســتان نیز مغفول مانده است، با وجود زیبایی و اصالت بی بدیل فرش های این خطه، 
نبود ساختار منسجم برای صادرات و همچنین مشکلات ناشی از تحریم ها باعث شده که 
بازارهای جهانی نتوانند آن طور که باید، از این هنر بهره مند شوند.صادرات فرش، نه فقط 
یــک معامله اقتصادی، بلکه انتقال فرهنگی عمیق اســت؛ انتقال روح و ذوق مردمانی که 
خاموش و بی ادعا، شــکوهی جاودانه در پودهای نخ ریسی شده خلق می کنند، اکنون بیش 

از هر زمان دیگری، نیاز اســت که به فرش کردستان نه فقط به عنوان یک محصول، بلکه 
به مثابه یک میراث گرانبها نگریسته شود، میراثی که اگر حمایت نشود، در گردوغبار غفلت 
فراموش خواهد شد.صدای تار و پود هویت؛ فرش کردستان در کشاکش چالش ها و امیدها 
فرش کردســتان، فراتر از یک کالای اقتصادی معاون بازرگانی اداره کل صنعت، معدن و 
تجارت اســتان کردستان با بیان اینکه فرش تنها یک کالای اقتصادی و معیشتی نیست، 
گفت: ما از دیدگاه فرهنگی به فرش نگاه می کنیم، زیرا فرش بخشی از هویت و شناسنامه 
مردم اســتان کردستان است و در واقع این هنر اصیل در بستر تاریخی و در بطن آداب و 
رسوم استان ما شکل گرفته است. طە سمیعی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: فرش های 
دســتبافت، از دیربــاز مانند یک تابلو رویدادهای تاریخی، قصه هــا و آیین های مردم این 
خطه را به نســل های بعدی منتقل کرده اند؛ همچنین فردی که فرش می بافد احساسات، 
روحیات و فرهنگ خود را در تار و پود آن ترســیم می کند، بنابراین جنبه فرهنگی فرش 
به مراتب پررنگ تر از وجه اقتصادی آن است.وی افزود: فرش کردستان در واقع زینت بخش 
بسیاری از موزه های داخلی و بین المللی است و این موضوع مایه افتخار و سربلندی ما است 
کە این گنجینه فرهنگی را باید حفظ کرد و گسترش داد.بافندگان و دغدغه های بیمه، 
چشــم انتظاری برای حمایت قانونی این مقام مسئول ادامه داد: ما در حال حاضر نزدیک 
به ۹۰ هزار بافنده بالقوه در اســتان کردســتان داریم که از این تعداد، حدود ۵۰ هزار نفر 
توسط ما شناسایی و برای آن ها کارت شناسایی صادر شده است که این بافندگان عمدتاً 
در منازل فعالیــت دارند و در کنار آن ها حدود ۱۸۵ واحد تولیدی متمرکز و غیرمتمرکز 
نیز فعال هستند. وی بیان کرد: در طول یک سال حدود ۱۶۰ تا ۱۸۰ هزار مترمربع فرش 
تولید می شود که میانگین تولید هر بافنده، حدود سه و نیم مترمربع در سال است. سمیعی 

تصریح کرد: یکی از مهم ترین مطالبات بافندگان، موضوع بیمه اســت؛ تاکنون حدود ۱۲ 
هزار نفر مشمول بیمه شده اند که از این تعداد، ۹ هزار نفر بافنده فرش دستباف هستند و 
مابقی در حوزه های دیگر صنایع دستی فعالند، لذا انتظار ما این است که تمامی بافندگان، 
تحت پوشــش بیمه قرار گیرند که این موضوع نیاز به حمایت نمایندگان محترم مجلس 
دارد. وی خاطرنشــان کرد: پیش بینی ما این اســت که حداقل در دو سال آینده بتوانیم 
۱۰ هزار نفر دیگر را تحت پوشــش بیمه تأمین اجتماعی قرار دهیم که اگر از سال های 
گذشــته این روند ادامه می یافت، تاکنون همه مشمول بیمه شده بودند. صدای تار و پود 
هویت؛ فرش کردستان در کشاکش چالش ها و امیدها رکود در بازار فرش دستباف؛ لزوم 
حمایت بانک ها و ارائه تســهیلات معاون بازرگانی اداره صمت کردســتان گفت: کاهش 
قدرت خرید خانواده ها باعث رکود در بازار فرش شــده است، لذا ما معتقدیم که بانک ها 
و مؤسســات مالی استان کردستان باید نگاهی حمایتی به صنعت فرش دستباف داشته 
باشند، همچنین می توانند با ارائه تسهیلات بانکی با نرخ کارمزد پایین، به خانواده ها کمک 
کنند تا توان خرید فرش داشته باشند.وی اضافه کرد: همچنین باید تسهیلات به صورت 
هدفمند در اختیار خانواده هایی قرار بگیرد که قصد خرید از تشکل های فرش بافی مجاز و 
دارای مجوز دارند.تلاش برای ارتقاء دانش و مهارت: سرمایه گذاری در آموزش و پژوهش 
ســمیعی در خصوص اقدامات صورت گرفته در در زمینه آموزش و مهارت افزایی گفت: 
بیشــتر اعتبارات ما در حوزه آموزش و پژوهش هزینه می شود و اداره کل کار مسئولیت 
اجرای برنامه های آموزشــی برای مشــاغل خاص را برعهده دارد؛ وزارت صنعت، معدن 
و تجارت نیز از برگزاری دوره های آموزشــی، نمایشگاه ها و برنامه های بازاریابی حمایت 
می کند. وی بیان کرد: در ســال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ نمایشگاه توانمندی های کشور در 
تهران برگزار شد که بیشتر به حوزه صادراتی اختصاص داشت و تشکل های صنفی فرش 
در این نمایشــگاه ها حضوری فعال داشــتند. صدای تار و پود هویت؛ فرش کردستان در 
کشاکش چالش ها و امیدها صادرات فرش در دوران تحریم؛ موانع و ضرورت ایجاد ساختار 
یکپارچه معاون بازرگانی اداره صمت اســتان در خصوص وضعیت صادرات فرش استان 
کردســتان افزود: متأسفانه فرش مانند نفت و گاز در فهرســت کالاهایی قرار گرفته که 
تحریم شده اند؛ اما باز با این وجود تجار ما با روش های مختلف تلاش می کنند صادرات 
انجام دهند. ســمیعی اظهار کرد: مشکل اصلی ما نبود ساختار مدیریتی یکپارچه برای 
صادرات فرش اســت، تشــکل های ما باید بتوانند مســتقیم با بازار جهانی در ارتباط 
باشند.وی ادامه داد: علاوه بر آن، منابع مالی استان اگر به سمت صنعت فرش هدایت 
شــود، می تواند موجب رونق مجدد این صنعت شــود؛ به ویژه در حوزه تأمین سرمایه 
در گــردش برای خرید مواد اولیه مرغوب؛ به عنوان نمونه اخیراً پشــم کردســتان به 
کشورهای هند و نپال صادر شده است.معاون بازرگانی اداره صمت به اقدامات صورت 
گرفته در زمینه نام گذاری و کدگذاری فرش دســتباف کردستان اشارە کرد و افزود: 
کردستان نخستین استانی اســت که فرآیند نام گذاری و کدگذاری فرش را به صورت 
رسمی آغاز کرده است؛ همچنین، رشته کارشناسی فرش در دانشگاه کردستان)شعبه 
بیجار( راه اندازی شــده که قدمی مهم در مسیر علمی ســازی این هنر-صنعت است. 
ضرورت راه اندازی هنرســتان فرش، گامی در جهت حفظ و توســعه این هنر-صنعت 
ســمیعی در ادامه به وضعیت راه اندازی هنرستان فرش در کردستان پرداخت و گفت: 
متأســفانه تاکنون در این زمینه به نتیجه ای نرســیده ایم، لذا این مســئله باید توسط 
دانشــگاه علمی کاربردی و آموزش فنی وحرفه ای با جدیت بیشتری دنبال شود، البته 
بخشــی از این بی توجهی ناشــی از مشکلات بازار فروش فرش است و نه تولید آن، به 
همین دلیل همه دســتگاه های دولتی باید این موضــوع را به عنوان یک افتخار برای 

استان پیگیری کنند.

در حالــی طی ســال های اخیر، صنعــت خودرو 
بــا چالش های مزمــن تولیــد و زیان انباشــته 
دســت وپنجه نــرم می کنــد که خــرداد ۱۴۰۴ 
به عنوان ماهی سرنوشت ســاز برای تعیین تکلیف 
یکــی از اصلی ترین گره های ایــن صنعت یعنی 
قیمت گذاری دســتوری مطرح شده است؛ معاون 
وزیر صمت در این خصوص ضمن انتقاد صریح از 
نظام قیمت گذاری دستوری خودرو، از عزم جدی 
ایــن وزارتخانه برای حذف این سیاســت تا پایان 
ماه جاری خبر داده اســت؛ تصمیمی که نیازمند 
هماهنگی ۲۰ نهاد مرتبط بوده، اما می تواند نقطه 
عطفــی در رفع چالش های صنعــت خودرو ایران 
باشــد.به گزارش ایســنا، قیمت گذاری دستوری 
خودرو سال هاســت بــه یکی از  پــر بحث ترین 
سیاســت های اقتصادی کشــور تبدیل شده که 
حذف آن مورد درخواســت؛ سیاستی که به باور 
بسیاری از فعالان صنعت، عامل اصلی زیان انباشته 

خودروسازان، تضعیف قطعه سازان و افت کیفیت و نوآوری در بازار خودرو بوده است.عزم 
وزارت صمت برای اصلاحات ســاختاری ۲ روز گذشته سید حامد عاملی- معاون صنایع 
ماشــین آلات و تجهیــزات وزارت صنعت، معدن و تجــارت - در پلن تخصصی همایش 
"چالش هــا و فرصت های صنعت خودرو و قطعه ســازی" از تدوین یک ســند راهبردی 
پنج ســاله برای تحول در صنعت خودرو خبــر داده و تصریح کرد که هیچ منطق علمی 
و عقلی پشت قیمت گذاری دســتوری وجود ندارد و این سیاست مانع از سرمایه گذاری 
بلندمدت و رقابت پذیری صنعت خودرو شــده اســت.این ســند بر ایجاد ثبات در نظام 
تعرفه ای و ارتقای کیفیت تمرکز دارد و حذف قیمت گذاری دســتوری را به عنوان یکی 
از اصلاحات ســاختاری کلیدی در نظر گرفته است.آیا خرداد، فصل تصمیم خواهد بود؟ 
وعده معاون وزیر صمت و اعلام اینکه خردادماه به عنوان زمان "اصلاح قیمت ها"می تواند 
به منزله پایان تدریجی قیمت گذاری دستوری تلقی شود که شرط لازم اجرای این مهم، 
اجماع نهادهایی مانند شــورای رقابت، سازمان برنامه  و بودجه، مجلس، بانک مرکزی و 
دیگر بازیگران کلیدی است.اصلاحات ساختاری مورد نیاز، حذف قیمت گذاری دستوری 
تنهــا در صورتی اثربخش خواهد بود که با سیاســت های مکمل مانند توســعه رقابت، 
کنترل تورم، نظارت بر بازار و افزایش شــفافیت مالی در خودروســازان هم همراه باشد؛ 
موضوعی که طی سال های اخیر همیشه مورد تاکید بوده است.بر این اساس اگر چه راه 
دشــواری پیش رو است، اما اراده وزارت صمت و خواست بدنه صنعت برای پایان دادن 
به یکی از پرحاشــیه ترین سیاست های اقتصادی کشور، می تواند نویدگر تغییر جدی در 
صنعت خودرو کشــور باشــد و لحظه ای تاریخی در صنعت خودروی ایران ثبت شــود؛ 
چراکه صنعت خودرو ایران سال هاست که درگیر سیاست قیمت گذاری دستوری است، 
سیاســتی که به گفته کارشناســان و فعالان این صنعت، نه تنها به نفع مصرف کنندگان 
نبوده، بلکه به زیان انباشته خودروســازان، افت کیفیت محصولات و نارضایتی عمومی 
دامن زده اســت.در حقیقت قیمت گذاری دســتوری، سیاستی است که با هدف کنترل 
قیمت ها و حمایت از مصرف کنندگان اعمال شد، اما به اعتقاد کارشناسان و فعالان این 
صنعت، نتیجه ای جز زیان دهی خودروســازان، کاهش تولید، افت کیفیت و ایجاد رانت 
در بازار نداشــته است!.بر اساس گزارش ها، تا پایان ســال گذشته، دو خودروساز بزرگ 
کشــور حدود ۲۵۰ همت زیان انباشته داشتند و شــکاف قیمت بازار با کارخانه نیز به 
حدود ۵۰۰ هزار میلیارد تومان رسید. این در حالی است که مطالبات تعیین تکلیف نشده 

قطعه ســازان از خودروســازان ۱۱۰ هــزار 
میلیــارد تومــان و بدهی هــای معوق ۴۰ 
هــزار میلیارد تومان است.خودروســازان و 
زنجیره تامین آن ها سال هاست که خواستار 
حذف این سیاست هســتند و معتقدند که 
قیمت گذاری دستوری، مانع از رقابت پذیری 
صنعت خودرو در بازارهای جهانی شــده و 
ســرمایه گذاری در تحقیق و توســعه را به 
حداقل رســانده اســت.به گفته فعالان این 
صنعت، آزادســازی قیمت هــا می تواند به 
واقعی ســازی هزینه هــای تولیــد، افزایش 
تولیــد و بهبود کیفیت منجر شــود، ضمن 
اینکه از رانت های موجــود در بازار خودرو 
نیز جلوگیری خواهد کرد.بد نیست یادآوری 
کنیم که از ابتدای ســال ۱۴۰۳، ماده ۴۷ 
قانون برنامه توســعه هفتــم، قیمت گذاری 
دســتوری را به جز برای کالاهای اساســی، 
یارانــه ای و انحصاری ممنوع اعلام کرد؛ بــا این حال، وضعیت صنعت خودرو به تصمیم 
شورای رقابت بستگی دارد که آیا این صنعت را انحصاری تلقی می کند یا خیر؟ در حال 
حاضر، شــورای رقابت به عنوان نهاد ناظر بر قیمت گذاری عمل می کند. خودروســازان 
صورت هــای مالی خود را به ســازمان حمایت مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان ارائه 
می دهند و پس از بررســی، وزارت صمت قیمت ها را ابلاغ می کند. شــورای رقابت تنها 
نقش نظارتی داشته و در صورت وجود ایراد در اجرا، می تواند مداخله کند.این در حالی 
است که در دی ماه ۱۴۰۳، شورای رقابت اختیار قیمت گذاری خودرو را به وزارت صمت 
واگذار کرد، اما همچنان بر اجرای دستورالعمل های خود نظارت دارد. این تغییر رویکرد، 
نشــانه ای از تمایل شورای رقابت به اصلاح قیمت ها بر اســاس هزینه های واقعی تولید 
اســت، اما وزارت صمت به دلیل نگرانی از تبعات اجتماعی افزایش قیمت ها، با احتیاط 
عمل می کند.بهر روی مجدداً وزارت صمت فعلی به تلاش افتاده اســت تا با ایجاد نظام 
تعرفه گذاری شفاف و پایدار، زمینه را برای افزایش ساخت داخل و جذب سرمایه گذاری 
خارجی فراهم کند و با آزادسازی قیمت ها، همراه با حمایت های هدفمند، کمک کند تا 
صنعت خودرو را از زیان دهی نجات داده و به سوی جهانی شدن هدایت کند.تجربه های 
جهانی و راه پیش رومقایســه های شرایط صنعت خودرو در دنیا و تجربه های بین المللی 
نشان می دهد که کشورهایی با بازارهای رقابتی و آزادسازی قیمت ها همچون ژاپن و کره 
جنوبی، توانســته اند صنعت خودروی خود را به سطح جهانی برسانند. در این کشورها، 
قیمت گذاری بر اســاس مکانیزم عرضه و تقاضا انجام می شــود کــه به نوآوری و بهبود 
کیفیت منجر شــده است؛ در ایران، اما، سیاســت های مداخله گرانه مانند قیمت گذاری 
دســتوری، مانع از تحقق این پتانســیل شده است.کارشناسان پیشــنهاد می دهند که 
آزادسازی قیمت ها باید با اقداماتی مانند افزایش رقابت از طریق واردات خودرو، حمایت 
از تولیــد داخل و نظارت بر کیفیت همراه شــود. همچنین، ایجاد شــفافیت در زنجیره 
تامیــن و جلوگیری از رانت های بــازار، از الزامات موفقیت این اصلاحات اســت. به هر 
روی، وعده وزارت صمت برای تصمیم گیری نهایی در مورد قیمت گذاری خودرو تا پایان 
خرداد ۱۴۰۴، روزنه امیدی برای صنعت خودرو ایران باز کرده اســت؛ اگر این اصلاحات 
با موفقیت اجرا شــود، می تواند به کاهش زیان انباشــته خودروسازان، افزایش تولید و 
بهبود کیفیت محصولات منجر شــود. با این حــال، موفقیت این طرح به توانایی وزارت 
صمت در ایجاد اجماع بین نهادهای مختلف و مدیریت تبعات اجتماعی آن بستگی دارد.

شبکه سازی فناورانه متخصصان ایرانی 
در ششمین نشست تخصصی کانکت 

فروم

ششمین نشست تخصصی کانکت فروم، با هدف تبادل تجربه، انتقال دانش و توسعه همکاری های 
فناورانه، همزمان با بیست و ششمین نمایشگاه بین المللی ایران هلث برگزار می شود. به گزارش 
ایسنا، ســازمان توســعه همکاری های علمی و فناورانه بین المللی همزمان با برگزاری بیست و 
ششمین نمایشگاه بین المللی ایران هلث، ششمین نشست تخصصی کانکت فروم را برگزار خواهد 
کرد. هدف از برگزاری این نشســت، ایجاد فضایی برای تبادل دانش به روز، تجربه های کارآمد و 
شبکه سازی مؤثر میان متخصصان و کارآفرینان ایرانی دارای تجربه فعالیت در خارج از کشور با 
صنعتگران و فناوران داخلی اســت.در این نشســت محورهایی چون برگزاری نشست تخصصی، 
برگــزاری پنل انتقال تجربه و شبکه ســازی میان متخصصان، فنــاوران و صاحبان صنایع، بیان 
فرصت ها و چالش های همکاری توسط فناوران و صاحبان صنایع، بازدید از دستاوردهای فناورانه 
متخصصان ایرانی در خانه نوآوری و فناوری ایران )iHiT( و بازدید از غرفه های منتخب بیســت 
و ششــمین نمایشگاه ایران هلث ۱۴۰۴ دنبال می شود.در بخش ابتدایی برنامه، متخصصانی که 
پس از فعالیت علمی یا صنعتی در خارج از کشــور، همچنان با ایران در ارتباط بوده و اکنون به 
عنوان پیشگامان حوزه فناوری و صنعت در حال فعالیت هستند، به ایراد سخنرانی و شرکت در 
پنل انتقال تجربه خواهند پرداخت.به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، کانکت فروم بستری 
را فراهم می کند تا این ســخنرانان، چالش های مسیر فعالیت فناورانه خود و راهکارهای حرفه ای 
برای غلبه بر آن ها را با شرکت کنندگان در میان بگذارند. همچنین فرصت های همکاری با تأکید 
 iHiT بر توسعه شبکه ارتباطی میان حاضران ارائه خواهد شد. در ادامه، شرکت کنندگان از سالن
برای آشنایی با دســتاوردهای فناورانه متخصصان ایرانی و از غرفه های منتخب نمایشگاه ایران 
هلث برای آشــنایی با تازه ترین دستاوردهای حوزه تجهیزات پزشــکی، دندانپزشکی، دارویی و 

آزمایشگاهی بازدید خواهند کرد.

قیمت برنج در ژاپن کنترل ناپذیر ماند

دولت ژاپن برای تثبیت قیمت برنج و فرونشــاندن نارضایتی عمومی پیش از انتخابات تابستانی، 
نشســتی در ســطح وزیران برای رســیدگی به عرضه برنج برگزار خواهد کرد.به گزارش ایسنا، 
»شــیگرو ایشیبا«، نخست وزیر ژاپن، دوشــنبه، در پارلمان این کشور اعلام کرد که ژاپن، هفته 
جاری، نشستی در سطح وزیران برای رسیدگی به عرضه برنج برگزار خواهد کرد.دولت ژاپن، هفته 
گذشته، در تلاش برای کاهش قیمت ها که در سال میلادی گذشته دو برابر شده است، ۳۰۰ هزار 
تن برنج انبار شده دیگر را آزاد کرد. این اقدام در حالی صورت گرفت که کمتر از دو ماه مانده به 
انتخابات مجلس نمایندگان، خانوارها با تورم دست و پنجه نرم می کنند.»شینجیرو کویزومی«، 
وزیر کشــاورزی ژاپن، در جلسه روز دوشنبه پارلمان گفت: در شرایطی که بسیار مهم است که 
این وضعیت و بازار را مانند ســال گذشــته، تثبیت کنیم، قیمت برنج، دو برابر و حتی در برخی 
مناطق ۲.۵ برابر گذشــته شده است.دولت ژاپن از فوریه، محموله های برنج انبار شده را به حراج 
گذاشت، اما قیمت ها همچنان به بالاترین حد خود رسیده اند.طبق گزارش بلومبرگ، »کویزومی« 
هفته گذشته اعلام کرد که جدیدترین محموله به جای حراج، با قیمت ثابت فروخته خواهد شد 
و از زنجیره تامین معمول که شــامل آژانس های جمع آوری برنج و عمده فروشان می شود، عبور 

خواهد کرد.

جهش قیمت نفت پس از تصویب 
افزایش تولید اوپک پلاس

قیمت نفت پس از اینکه تولیدکنندگان اوپک پلاس، افزایش تولید مشــابه ماه های قبل را برای 
ژوییه تصویب کردند، در معاملات روز دوشــنبه بازار آســیا افزایش یافت.به گزارش ایسنا، بهای 
معاملات نفت برنت با یک دلار و ۳۴ ســنت معادل ۲.۱۳ درصد افزایش، به ۶۴ دلار و ۱۲ سنت 
در هر بشکه رسید. معاملات نفت برنت روز جمعه با ۰.۹ درصد کاهش بسته شد. بهای معاملات 
وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا با یک دلار و ۵۲ سنت معادل ۲.۵ درصد افزایش، به ۶۲ دلار 
و ۳۱ ســنت در هر بشکه رســید. شــاخص نفت آمریکا روز جمعه، ۰.۳ درصد کاهش داشت. 
هر دو شــاخص، هفته گذشــته، بیش از یک درصد کاهش یافتند. اوپک و متحدانش با هدف 
بازپس گیری سهم بازار و مجازات تولیدکنندگان متخلف این گروه، روز شنبه، با افزایش تولید به 
میزان ۴۱۱ هزار بشــکه در روز در ژوییه موافقت کردند و برای سومین ماه، افزایش تولید مشابه 
را تصویب کردند. انتظار می رفت این گروه در مورد افزایش تولید بیشتری گفتگو کند. از این رو، 
تصویب افزایش تولید مشابه ماه های قبل، با استقبال بازار روبرو شد و قیمت نفت افزایش یافت. 
معامله گران نفت گفتند که افزایش تولید ۴۱۱ هزار بشکه در روز، پیش از این در معاملات آتی 

برنت و وست تگزاس اینترمدیت به حساب آمده بود.

طلای جهانی به جوش و خروش 
افتاد

قیمت طلا در معاملات روز دوشنبه بازار جهانی با تضعیف دلار و تهدید دونالد ترامپ 
به دو برابر کردن تعرفه های واردات فولاد و آلومینیوم، افزایش یافت.به گزارش ایســنا، 
قیمــت هر اونس طلا برای تحویل فوری، بــا ۰.۶ درصد افزایش، به ۳۳۰۹ دلار و ۸۹ 
سنت رسید. بهای هر اونس طلا در بازار معاملات آتی آمریکا، با ۰.۶ درصد افزایش، به 
۳۳۳۳ دلار و ۳۰ ســنت رسید. شاخص دلار ۰.۱ درصد کاهش یافت و باعث شد این 
فلز گرانبها برای خریداران خارجی، ارزان تر شود.دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، 
جمعه گذشــته اعلام کرد که قصد دارد تعرفه های واردات فولاد و آلومینیوم را از ۲۵ 
درصد، به ۵۰ درصد افزایش دهد؛ کمیسیون اروپا در واکنش به این تهدید، هشدار داد 
که اتحادیه اروپا آماده تلافی است.طلا در دوران عدم قطعیت ژئوپلیتیکی و اقتصادی 
به عنوان یک دارایی امن در نظر گرفته می شود.»اســکات بســنت«، وزیر خزانه داری 
آمریکا گفت: انتظار می رود ترامپ و »شی جین پینگ«، رئیس جمهور چین، به زودی 
برای حل مسائل تجاری از جمله اختلاف بر سر مواد معدنی حیاتی، گفت وگو کنند.

جمعه گذشته، شاخص قیمت هزینه های مصرفی شخصی آمریکا در آوریل نسبت به 
مدت مشابه ســال میلادی گذشته، ۲.۱ درصد افزایش یافت، در حالی که پیش بینی 
می شد ۲.۲ درصد باشد.سرمایه گذاران اکنون انتظار دارند نرخ بهره توسط فدرال رزرو 
آمریکا در ســال میلادی جاری کاهش ۵۰ واحد پایه ای داشته باشد که از اکتبر آغاز 
خواهد شــد.طبق گزارش رویترز، »کریستوفر والر«، رئیس فدرال رزرو گفت: در حالی 
که احتمالا رژیم تعرفه ای دولت ترامپ، فشــارهای قیمتــی را به طور موقت افزایش 
خواهد داد کاهش نرخ بهره در اواخر سال میلادی جاری همچنان امکان پذیر است.در 
بازار سایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس نقره با ۰.۲ درصد افزایش، به ۳۳ دلار و چهار 
سنت رسید، هر اونس پلاتین با ۰.۲ درصد کاهش، به ۱۰۵۴ دلار و ۲۸ سنت رسید و 

هر اونس پالادیوم در ۹۷۰ دلار و ۷۹ سنت ثابت ماند.

برآوردهای جدید از منابع رسمی حکایت از آن دارد که اقتصاد ایران سالانه با زیانی سنگین بین ۶ تا ۸ میلیارد دلار به دلیل قاچاق سوخت 
مواجه اســت. این پدیده که در پیچیدگی های ساختاری ادامه دارد، نه تنها منابع ارزی کشور را به یغما می برد، بلکه تلاش ها برای هدفمند 
کردن یارانه ها را نیز با بن بست مواجه کرده است.به گزارش ایسنا، مبنای اصلی این قاچاق گسترده، اختلاف شدید قیمت سوخت در داخل 
کشــور با کشــورهای همسایه است؛ اما این تنها عامل نیســت. فقدان نظارت مؤثر بر عملکرد بخش های اصلی مصرف، از جمله حمل ونقل، 
صنایع، کشــاورزی و نیروگاه ها، بســتر لازم را برای انحراف در تخصیص و استفاده از ســوخت فراهم کرده است. کارشناسان می گویند تا 
زمانی که تخصیص ســوخت مبتنی بر مدارک و اســناد صوری صورت گیرد، شناســایی مصرف کننده واقعی و کنترل قاچاق غیرممکن خواهد بود.به ویژه در بخش کشاورزی و 
معادن، موارد متعددی از ادوات و معادن غیرفعالی شناســایی شــده اند که همچنان سهمیه سوخت دریافت می کرده اند. شناسایی این موارد و معرفی آن ها به نهادهای نظارتی، 
هرچند گامی مثبت تلقی می شــود، اما نشــان دهنده ابعاد گسترده فساد در سازوکار توزیع سوخت اســت. همین مسئله باعث شده تا برخی کارشناسان خواستار بازطراحی کل 
زنجیره تخصیص و نظارت باشــند.نکته نگران کننده دیگر، عملکرد ناهماهنگ دســتگاه های مســئول است؛ به گفته برخی مســئولان، نهادهای مختلف با نگاه بخشی و نه ملی 
به موضوع ســوخت می نگرند. این رویکرد جزیره ای، عملًا امکان طراحی یک ســامانه یکپارچه برای رصد و کنترل ســوخت را از میان برده و زمینه ساز تصمیم های متناقض در 

فرآیندهای اجرایی شده است.

در پی تاکیدات مقام معظم رهبری )مدظله العالی( بر تسهیل و تسریع در انعقاد و اجرای قراردادهای بالادستی نفت و گاز، شورای اقتصاد موضوع 
»تسهیل شرایط انعقاد و اجرای قراردادهای بالادستی نفت و گاز« را در راستای تحقق اهداف برنامه هفتم پیشرفت جمهوری اسلامی ایران، به وزارت 
نفت ابلاغ کرد.به گزارش ایسنا، این تصمیم با هدف ارتقاء ظرفیت تولید نفت خام تا ۴.۸ میلیون بشکه در روز و گاز خام تا ۱۳۴۰ میلیون مترمکعب 
در روز و در چارچوب اجرای ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور اتخاذ شده است.طبق اعلام وزارت نفت و بر اساس 

مصوبه شورای اقتصاد، بسته ای تشویقی در زمینه سرمایه گذاری و توسعه در بخش بالادستی نفت و گاز کشور تدوین و به تصویب رسیده که محورهای آن ناظر بر تسهیل فرآیندهای قراردادی، 
افزایش جذابیت سرمایه گذاری، بهره گیری از ظرفیت های تامین مالی و به کارگیری ابزارهای نوین اقتصادی است.مطابق این بسته، مدت زمان انعقاد و تصویب قراردادهای بالادستی نفت و گاز 
از لحظه ارائه طرح توسعه از سوی سرمایه گذاران، حداکثر شش ماه تعیین شده که شامل ۴ ماه برای مذاکرات و فرآیندهای داخلی وزارت نفت و شرکت ملی نفت ایران و ۲ ماه برای مراحل 
بررسی و تصویب توسط سازمان برنامه و بودجه کشور خواهد بود.همچنین به منظور افزایش رقابت پذیری این قراردادها در مقایسه با مدل های مشابه در منطقه و جذب سرمایه گذاری داخلی و 
خارجی، نرخ بازده داخلی قراردادهای یاد شده بین ۲۰ تا ۲۳ درصد به صورت ارزی تعیین شده است.در این چارچوب، کلیه قراردادهای جاری و آتی در بخش بالادستی از ظرفیت های مصوب 
در شیوه نامه تأمین مالی شورای ملی تأمین مالی برخوردار خواهند شد. از سوی دیگر، شرکت های سرمایه گذار و پیمانکار طرف قرارداد با شرکت ملی نفت ایران، در صورت دستیابی به تولید 

تجمعی بالاتر از مقادیر پیش بینی شده در قراردادها، مشمول دریافت پاداش عملکرد مازاد بر دستمزد قراردادی خواهند شد.

ابلاغ بسته تشویقی برای تسهیل قراردادهای بالادستی نفت و گازهدررفت میلیاردی منابع کشور در سایه قاچاق سوخت
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 )SERS( یک محقق در مطالعات خود نشــان داد که طیف ســنجی رامان ارتقا یافته سطحی
ابزار مناســبی برای کشف متابولیت های ترشح شده توسط سلول های سرطانی در تحقیقات 
حوزه سرطان است.به گزارش خبرگزاری مهر، پابلو اس. والرا با این فناوری موفق به استخراج 
اطلاعاتی از محیط تومور شــد که پیش از این برای دانشمندان در دسترس نبود. این پروژه 
 CIC ( و ارکایت کاراسدو )ازCIC biomaGUNE که توســط ایکرباسک، لوئیس لیز-مارزان )از
bioGUNE( رهبری شده است، اطلاعات ارزشمندی در اختیار محققان قرار می دهد تا از آن 
برای انجام آزمایش های هدفمندتر برای آشــکار کردن عملکرد چنین متابولیت هایی که در 
ریزمحیط یا محیط تومور ترشح می شوند، استفاده کرد، که در نهایت می تواند به راهبردی های 
 Proceedings of the National Academy of درمانی جدید منجر شــود.نتایج این کار در مجله

Sciences منتشر شده است.
ریزمحیط تومور یک اکوسیســتم پیچیده اســت که از تعامل بین تومور و سلول های سالم 
تشکیل شده است. این محیط یک شبکه پویا است که توسعه و پیشرفت سرطان ها را مدیریت 
می کند. اگرچه در تحقیقات دانشگاهی، بیشتر توجه بر ارتباطات بین سلولی و پیام رسان های 
پروتئینی متمرکز شده است، اما اخیراً توجه به متابولیت های ترشح شده از تومورها در فضای 
خارج سلولی معطوف شده است.روش های سنتی برای ردیابی این متابولیت ها در بافت های 
پیچیده ســلولی محدود هستند، اما طیف سنجی رامان تقویت شده سطحی )SERS( به دلیل 
سادگی عملکرد یک جایگزین امیدوارکننده برای این کار است.والرا می گوید: »در این مطالعه، 
یک راهبرد مبتنی بر SERS به کار گرفته شــد تا متابولیت های ترشح شده توسط سلول های 
تومور بررســی شود. SERS یک روش طیف سنجی اســت که از نانوذرات طلا برای شناسایی 
مولکول ها در یک ســیال زیســتی استفاده می کند. این روش نســبتاً سریع است که در آن 
نیازی به آماده سازی نمونه ها نیست.«با استفاده از SERS، محققان نشان دادند که این سلول ها 
متابولیت های پورین ترشح می کنند که می تواند توسط سلول های سالم متابولیزه شود و باعث 
تغییرات مولکولی شود. این متابولیت ها به برنامه ریزی مجدد محیط تومور منجر می شود که 
قبلًا هرگز دیده نشده است.والرا می افزاید: »ما توانستیم این متابولیت را نه تنها در سلول های 
تومور بلکه در بقیه ســلول های سالمی که با ســلول های تومور در تماس هستند شناسایی 
کنیم. متابولیت، همچنین باعث تغییر در رفتار ســلول های ســالم می شود، به طوری که تا 
حدودی به رشد تومور کمک می کند.«شایان ذکر است که کشف پیچیدگی چنین تعاملاتی 
در بیماران ســرطانی می تواند به نوبه خود راه را برای رویکردهای درمانی جدید هموار کند.

کاربرد موفقیت آمیز SERS در این مطالعه نشان می دهد که این فناوری می تواند توانایی ثبت 
سریع فعل و انفعالات متابولیک در محیط های پیچیده را افزایش دهد. در واقع، دریافت ساده 
و ســریع سیگنال ها در SERS، همراه با حساسیت بالای آن، شرایط لازم را برای تبدیل شدن 
این روش به یک ابزار خط مقدم فراهم می کند. لازم به ذکر است که یک هم افزایی موثر بین 

SERS و سایر روش های تحلیلی وجود دارد.

یک کارشناس صنعت بازی گفت: در سال ۱۴۰۰ بازیکنان رایانه ای ۴۵۶ میلیارد تومان برای 
خرید نرم افزار بازی هزینه کرده اند که از این مبلغ ۱۴ میلیارد تومان ســهم بازی های بومی 
بوده است.مهشــید شهیدی کارشناس روند و آینده پژوهی در بنیاد ملی بازی های رایانه ای، 
در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به وضعیت بازار بازی های رایانه ای در ایران و جهان گفت: 
امروزه صنعت جهانی بازی های ویدئویی یکی از بزرگترین صنایع فرهنگی جهان است. صنعت 
بازی های ویدئویی در حال افزایش اســت و میلیاردها بازیکن در سراســر جهان از بازی های 
ویدئویی لذت می برند. اما باید توجه داشت در میان تغییرات عظیمی که در صنعت بازی رخ 
می دهد، به نظر می رســد که بازی های رایانه ای در حال از دست دادن سهم بازار هستند، اما 
نکته جالب توجه این است که درآمد آنها در یک روند صعودی است، بر اساس آخرین آماری 
که از ســوی نیوزو )NEWZOO( اعلام شده اســت ۱.۱ میلیارد نفر در سراسر جهان بازیکن 
رایانه ای هســتند. مزیت راحتی خرید و ذخیره سازی آسان بازی ها، بازیکنان را به دسترسی 
دیجیتالــی به بازی های رایانه ای علاقه مند کرده اســت و بازیکنان می توانند از لحظه ای که 
بازی ها در بازار عرضه می شــوند، دسترسی فوری به آن داشــته باشند.وی در پاسخ به این 
پرســش که مهم ترین بازارها برای بازی های رایانه ای کدام مناطق هستند و کدام شرکت ها 
در این زمینه فعال هستند؟ افزود: در حال حاضر آسیا-اقیانوسیه بزرگ ترین منطقه در بازار 
بازی های رایانه ای در ســال ۲۰۲۲ بوده اند. در بین بازیگران اصلی در بازار بازی های رایانه ای 
می توان به تنسنت گیمز، یوبی سافت، اکتیویژن بلیزارد و الکترونیک آرتز اشاره کرد.کارشناس 
روند و آینده پژوهی در بنیاد ملی بازی های رایانه ای با اشــاره به وضعیت بازی های رایانه ای 
در ایران گفت: در ایران نیز بر اساس نتایج آخرین پیمایش ملی مصرف بازی های رایانه ای، ۶ 
میلیون و ۳۰۰ هزار نفر بازیکن رایانه ای هســتند که شامل ۱۹ درصد از کل بازیکنان ایرانی 
است.وی ادامه داد: از مقایسه ترکیب سنی بازیکنان رایانه ای و کل بازیکنان در ایران مشخص 
شــده که نســبت بازیکنان رایانه ای در گروه های ســنی نوجوان و جوان بیش از نسبت این 
گروه های ســنی در مجموع بازیکنان ایرانی است. همچنین بررسی میانگین سنی بازیکنان 
رایانه ای در سال های اخیر نشان از افزایش این شاخص در بین بازیکنان ایرانی دارد تا جایی 
که این عدد از سن ۱۸ سال در سال ۱۳۹۴ به سن ۲۴ سال در نتایج آخرین پیمایش ۱۴۰۰ 
افزایش یافته است. علاوه بر این، بالاتر رفتن این عدد می تواند نشان از استقبال از بازی ها به 

عنوان یک سرگرمی در بین گروه های سنی بالاتر باشد.

استخراج نتایج جالب از محیط 
تومور سرطانی با یک فناوری جدید

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران دویست سال بعد، از دید هوش مصنوعی!!

رنو توئینگو پروتوتایپ ۲۰۲۶ با پیشرانه برقی معرفی شد

این خودروساز فرانسوی می گوید نسل بعدی توئینگو که از سال ۲۰۲۶ راهی بازار خواهد شد به قوای محرکه برقی مجهز می شود 
و با توجه به طراحی نسخه پیش تولیدی می توان حدس زد نسخه نهایی در طراحی خود از توئینگو دهه ۹۰ میلادی الهام خواهد 
گرفت. طراحی رنو توئینگو پروتوتایپ جدید تفاوت های زیادی با نسل کنونی دارد. شکل کلی توئینگ نسل جدید با اولین نسل این 
خودرو شباهت زیادی داشته و نمای جلوی آن نیز از طراحی چراغ های عجیبی سود می برد. توئینگو موردبحث حتی از سه ورودی 
هوای متمایز روی کاپوت استفاده می کند اما همان طور که گفته شد این خودرو از قوای محرکه برقی استفاده می کند و بنابراین 
ورودی های هوا نیز جنبه تزئینی دارند. رنو هنوز مشــخصات نسل جدید توئینگو را منتشر نکرده اما قول راندمان باورنکردنی را 
داده و گفته که این خودرو به ازای پیمایش هر ۱۰ کیلومتر تنها ۱ کیلووات ساعت انرژی مصرف خواهد کرد. اگر چنین اتفاقی 
رخ دهد توئینگو جدید می تواند کم مصرف ترین خودروی برقی برخی بازارها از جمله آمریکا باشد و از آیونیک ۶ دیفرانسیل عقب 

که به ازای پیمایش ۶.۷ کیلومتر ۱ کیلووات ساعت انرژی مصرف می کند پیشی بگیرد.

ملو: بازیکنان سیتی به ما احترام نگذاشتند
مدافع باتجربه فلومیننزه درباره درگیری شــدیدش با بازیکنان منچسترسیتی پس از فینال جام جهانی باشگاه ها توضیح داد.به 
گزارش ایســنا و به نقل از گلوبو اسپورت، در دیدار نهایی جام جهانی باشگاه ها دو تیم منچسترسیتی و فلومیننزه به مصاف هم 
رفتند که این بازی در نهایت با پیروزی چهار بر صفر شــاگردان پپ گواردیولا به پایان رســید.در پایان بازی، فیلیپه ملو، بازیکن 
باتجربه فلومیننزه، با بازیکنان منچسترسیتی از جمله کایل واکر و جک گریلیش به شدت درگیر شد.او درباره این درگیری گفت: 
انسان های نادانی را در فضای مجازی و رسانه ها می بینم که من را دلیل درگیری معرفی می کنند در حالی که اصلا اینگونه نیست. 
به دنبال هیچ درگیری و جنجالی نبودم. گریلیش باید به باشگاه ما احترام می گذاشت. اصلا اجازه نمی دهم کسی به ما بی احترامی 
کند. آنها بی احترامی کردند. او در طول بازی فریاد می زد: »اوله!« این شــعار مختص هواداران است و نباید بازیکنی از حریف به 

قصد بی احترامی آن را بر زبان می آورد.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب خشکسالی
کییوارا، زادگاه آرون فالک، دو ســال است که درگیر 
خشکسالی شــده است. شهری زراعی با خانواده هایی 
که اکثرا زندگی خود را از طریق کشاورزی می گذرانند، 
اما خشکسالی تنها راه درامد و امرار معاش را از ساکنان 
خود گرفته است. آرون بیست سال است زادگاه خود را 
ترک کرده و یا شاید بهتر است بگوییم به اجبار زادگاه 
خود را ترک کرده بــود اما با دریافت نامه ای ناچار به 
بازگشت می شود. نامه ای که خبر از مرگ دوست دوران 
کودکی اش لوک هادلر به همراه همسرش کارن و پسر 
شش ساله شان بیلی می دهد. کتاب با مقدمه ای کوتاه 
ولی به اندازه کافی ترسناک آغاز می شود. مقدمه ای که 
در آن نویسنده خشکسالی استرالیا را به خوبی نشان 
می دهد و پس از ترســیم یک فضای گرم و خفه کننده، به صحنه جرم می پردازد و از جســدهایی 
می نویسد که توســط مگس ها احاطه شده اند. در صفحه ۱۴ کتاب خشکسالی می خوانیم:جسدی 
که بیرون خانه بود، از همه تازه تر به نظر می رســید. درِ ورودی باز بود، انگار کسی دعوت شده بود. 
بااین وجود کمی طول کشید تا مگس ها دو جسد دیگر را در آن خانه ویلایی پیدا کنند. آن دسته 
که جرئت کردند از پیشنهاد اول در راهروی ورودی فراتر روند، با پیشنهاد دوم، این بار در اتاق خواب 
مواجه شــدند. این یکی کوچک تر بود، اما در رقابت با جسد بزرگ تر، کمتر خورده شده بود. پدر و 
مادر لوک، فشــار مالی را عامل این اتفاق می دانند اما به طور کامل این موضوع را باور نکرده اند. به 
همین خاطر آن ها از دوست دوران کودکی لوک یعنی آرون فالک، که اکنون پلیس فدرال در بررسی 

جرایم مالی است، می خواهند نگاهی دقیق تر به قضیه داشته باشد.

برادران سفدی
سال های فعالیت: ۲۰۰۷ تاکنون

 Heaven Knows( فیلم های قابل توجه: بهشــت می داند
What( ، اوقات خوش )Good Time(، الماس های تراش 

)Uncut Gems( نخورده
برادران ســفدی متولد دهه ی ۸۰، در منهتن و کوئینز 
هســتند. در سراســر فیلم های کوتاه و فیلم نامه ای، از 
 ،۲۰۰۹ )Daddy Longlegs( »جملــه »بابــا لنــگ دراز
»بهشــت می داند« ۲۰۱۵، »اوقات خــوش« ۲۰۱۷ و 
»الماس هــای تراش نخورده« ۲۰۱۹، و مســتند »لنی 
کوک« )Lenny Cooke( ۲۰۱۳، آن ها با شــور و شــوق 
نیویورک زشت و خشک را به زیبایی به تصویر کشیدند.

سینمای سفدی ها جاهایی است که عشق واقعی ادامه 
یابد و بیرحمانه نباشد. پدر در »بابا لنگ دراز« فرزندان 
بد سرپرست را دوست دارد. هارلی دوست پسر وحشتناک خود را دوست دارد. کانی برادرش نیک را 
به گونه ای دوست دارد که او را به موجودی بی منطق و بی رحم تبدیل کند که این البته غم انگیزترین 
فیلم آن هاست. در طول فیلم »الماس های تراش نخورده« شما انتظار دارید هوارد جولیا را رها کند 
یا خیانت کند )یا بالعکس( اما آن ها تنها از دوســت داشتن یکدیگر دست می کشند! جاشوا سفدی 
)انگلیســی: Joshua Safdie( و بن سفدی )انگلیســی: Ben Safdie( دو برادر اهل ایالات متحده آمریکا 
که بیشتر با نام برادران سفدی شناخته می شوند از کارگردانان و فیلمسازان مستقل ساکن نیویورک 
هســتند و اغلب در زمینهٔ فیلم و سینما با یکدیگر همکاری می کنند.جاشوا و بن سفدی با الهام از 
پدرشــان که از علاقه مندان سینما بود، ساخت فیلم را از سنین جوانی آغاز کردند. آنها در دانشگاه 
بوســتون تحصیل کردند.آشــفتگی دوران جوانی این دو که فرزندان طلاق به شمار می آیند، در آثار 
سینمایی آنها تأثیر گذاشته است.آنها با معمار مشهور موشه سفدی، نسبت خویشاوندی دوری دارند.

از آثار سینمایی آنها می توان به فیلم بابا لنگ دراز محصول سال ۲۰۰۹ میلادی اشاره کرد.

فرهنگ

دبیر کمیســیون هــوش مصنوعی گفت: مــا به عنوان 
کشــور اصلی زبان فارســی، باید مرجعیت آن را داشته 
باشــیم ولی در حال از دســت دادن ایــن مرجعیت و 
واگــذاری آن به هــوش مصنوعی هســتیم.به گزارش 
خبرگزاری مهر، ســید محمد محمدزاده ضیابری، دبیر 
کمیســیون هوش مصنوعی و علم داده ســازمان نظام 
صنفی رایانه ای، در بیست و ششمین نشست از سلسله 
نشســت های زبان شناخت که با موضوع »تقابل و تعامل 
هوش مصنوعی با خط و زبان فارســی« برگزار شــد، به 
طرح موضوعاتی چون: لزوم مهار کردن هوش مصنوعی 
با هدف پیش گیــری از آســیب ها و تهدیدهای آن در 
ابعاد فرهنگی و تربیتی، صیانــت از واگذاری مرجعیت 
زبان فارسی به هوش مصنوعی، لزوم داشتن مدل ایرانی 
توسعه در زمینه هوش مصنوعی نظیر »چت جی پی تی« 
و »LLL« فارسی متناسب با فرهنگ بومی، مسخر کردن 
هوش مصنوعی با هدف صیانت از فرهنگ و خط و زبان 
مان، هشدار در خصوص اختراع زبانی جدید توسط نسل 
L، لزوم توأم گرفتن جنبه هــای تهدید و فرصت هوش 
مصنوعی، ایجاد زیرســاخت های ملی در حوزه های پردازشــی و حکمرانی داده ها و اعتمادسازی در 
صنایع پرداخت.در ابتدا مهدی صالحی، مجری کارشناس این نشست، با اشاره به اوضاع آشفته زبان 
فارســی در تلاطمات عصر امروز گفت: امروز با یک موقعیت آنومی یا آشــوب در حوزه خط و زبان 
فارســی مواجهیم. گروهی خوشبینانه معتقدند که اتفاقی نیفتاده و اوضاع به سامان است و گروهی 
دیگر که در کف میدان عمل زبان فارسی هستند، روز به روز بر میزان نگرانی های شان افزوده می شود، 
همین دو دستگی نشان از اتفاقی دست کم مجهول دارد و فارغ از بدی و خوبی آن، شناخت آن مهم 
است.صالحی با اشاره به تغییر مدام دنیای جدید افزود: هوش مصنوعی مهم ترین بحث دنیا است که 
در کنار آن زبان ها نیز دســتخوش تغییر و اضمحلال می شوند؛ زبان فارسی نیز یکی از این زبان ها 
است. البته دیگر زبان های ایرانی و زبان های حوزه تمدنی جهان اسلام نیز برای ما مهم اند چون همان 
خطری که زبان ما را تهدید می کند، بقیه زبان ها را نیز تهدید می کند ولی زبان های دیگر فکر کردند 
و سند آینده پژوهی نوشــتند و برنامه ریزی کرده اند اما در زبان فارسی هیچ ره نگاشتی برای آینده 

احتمالی پیش رو نداریم.

ضیابری مطرح کرد؛
مرجعیت زبان فارسی با واگذاری به هوش مصنوعی از 

دست ایران می رود

سهم بازی های بومی از خرید نرم افزار 
بازی چه قدر است؟
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قهرمان لیگ قهرمانان اروپا و قهرمان لیگ اروپا در اودینه ایتالیا به مصاف هم خواهند رفت. به گزارش ایسنا، پاری سن ژرمن و تاتنهام چهارشنبه ۲۲ 
مرداد در اودینه ایتالیا دیدار سوپرجام اروپا را برگزار خواهند کرد. یوفا پس از قهرمانی پاری سن ژرمن در لیگ قهرمانان اروپا که با پیروزی پنج بر 
صفر مقابل اینتر در آلیانس آره نای مونیخ به دست آمد  و قهرمانی تاتنهام در لیگ اروپا که با پیروزی یک بر صفر مقابل منچستریونایتد در ورزشگاه 
ســن مامس حاصل شــد تمام تمهیدات لازم را برای دیدار دو تیم فراهم کرده است. فصل قبل رئال مادرید با برتری برابر آتالانتا توانست قهرمانی 
سوپرجام اروپا را به دست بیاورد.پاری سن ژرمن و تاتنهام چهارشنبه، ۱۳ اوت )۲۲ مرداد(، در ورزشگاه فریولی در اودینه ایتالیا در پنجاهمین دوره 
سوپرجام اروپا به مصاف هم خواهند رفت. سوپرجام اروپا اولین بار سال ۱۹۷۳ برگزار شد زمانی که آژاکس در مجموع ۶-۱ میلان را شکست داد. 

سوپرجام اروپا سه دوره در سال های ۱۹۷۴، ۱۹۸۱ و ۱۹۸۵ برگزار نشد.

پاری سن ژرمن- تاتنهام در سوپرجام اروپا

ورزشی


